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საბჭო,როგორცსოციალური
სამართლიანობისიდეების„გამტარი”

...ორი წლის წინათ ბათუმის გენდერულმა
საკონსულტაციო საბჭომ გააერთიანა საზო
გადოების სხვადასხვა სეგმენტი  თვითმმარ
თველობის, ადგილობრივი არასამთავრობო
ორგანიზაციების, მედიის წარმომადგენლები,
უბრალოდ  აქტიური და ქალაქზე, მის მოქა
ლაქეებზეგულშემატკივარიადამიანები,რომ
ლებიც მეორე წელია, სრულიად უანგაროდ
ცდილობენ, საკუთარი წვლილი შეიტანონ ად
გილობრივი რესურსების უფრო მიზნობრივი,
სამართლიანი განაწილების, სოციალური თა
ნასწორობის,გენდერულადმგრძნობიარებიუ
ჯეტისპრინციპისგანხორციელებაში.

საბჭო  რომლის საქმიანობაში საკრებუ
ლოსგანდელეგირებულიდეპუტატებისგარდა
მონაწილეობენარასამთავრობოსექტორის,მე
დიასაშუალებებისწარმომადგენლები,საზოგა
დოებისაქტიურიწევრები,დარგისექსპერტე
ბიიყოშუამავალირგოლი,ინფორმაციისგამ
ტარი საკრებულოსა და მოქალაქეებს შორის
და საზოგადოების ყველა სეგმენტში ნდობის
დიდიმანდატითსარგებლობდა.

საქმიანობის დასაწყისშივე საკრებულოს
თან გაფორმდა მემორანდუმი,რამაც განსაზ
ღვრა თანამშრომლობის მიმართულებები ად
გილობრივი გენდერული პოლიტიკის მხარდა
ჭერისკუთხით.

ხაზგასმითუნდააღინიშნოსბათუმისთვით
მმართველობისხელმძღვანელობისგამოკვეთი
ლიპოლიტიკურინებასაბჭოსთანკონსტრუქ
ციული თანამშრომლობისათვის. ამის მკაფიო
გამოხატულებაა საკითხი, რომ საკრებულოს
თავმჯდომარისადამერისგენდერულიმრჩევ
ლები,მერისმრჩეველიშშმპირთასაკითხებში,

მათიინიციატივით,საბჭოსწევრებიარიანდა
არაერთი ინიციატივის ავტორებადგვევლინე
ბიან.

გენდერულისაბჭოებისქსელი

2015 წლის 30 ივნისს ბათუმში, სასტუმრო
„ლეგასში“გენდერულისაკონსულტაციოსაბ
ჭოების ქსელი გაფორმდა. მასში ფონდი „სო
ხუმის“ ძალისხმევით შექმნილი ქუთაისის, ბა
თუმის, ოზურგეთის და სენაკის გენდერული
საკონსულტაციოსაბჭოებიგაერთიანდა.

ყველაზენიშანდობლივიიყოკონფერენცი
ის საქმიანობაში ოთხივე ქალაქის თვითმმარ
თველობის წარმომადგენლების მონაწილეობა,
როგორცამინსტიტუტისმიმართგამოცხადე
ბულინდობისდემონსტრირება.

ესსულისკვეთებაკარგადგამოხატაბათუ
მისგენდერულისაკონსულტაციოსაბჭოსთავ
მჯდომარემ,ნინობერაძემ:„მედაჩემიკოლე
გები აქ წარმოვადგენთ როგორც გენდერულ
საკონსულტაციო საბჭოს, ისევე  თვითმმარ
თველობას.ჩვენძალიანკარგადგვესმის,რომ
არასამთავრობო სექტორს, მთლიანად სამო
ქალაქოსაზოგადოებასაქვსუზარმაზარირე
სურსიდასახელმწიფო,პირველრიგშიადგი
ლობრივითვითმმართველობაწაგებულიდარ
ჩება,თუამრესურსსვერგამოიყენებს“.

კონფერენციაზე გამოჩნდა 4 გენდერული
საბჭოს საქმიანობის შედეგები და სამომავლო
გეგმები, რომლებიც არსებულ გამოწვევებს
პასუხობს,დასურვილიმოახდინონგავლენა
ქალების, სხვა სოციალური ჯგუფების მდგო
მარეობის შეცვლაზე, არსებული რესურსების
უფრო სამართლიან განაწილებაზე. იყო პრე
ზენტაციები,დისკუსიები,აზრთაგაცვლა,რა
მაცაჩვენაამრგოლებისსაქმიანობისმასშტა
ბები.
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დასასრულს მიუახლოვდა პროექტი „გენდერული საკონსულტაციო საბჭო 
გაუმჯობესებულიპერსპექტივები,ქალთაუფლებებისგანმტკიცებადარეგიონის
ეფექტურიმართვა“.
პროექტისფარგლებშიფონდი„სოხუმის“ძალისხმევითბათუმშიდაფუძნდაგენ
დერულისაკონსულტაციოსაბჭო,როგორცადგილობრივიინსტიტუციურიმექა
ნიზმიგენდერულიპერსპექტივებისხელშეწყობისთვის.
ორიწელისაკმაოდროაიმისთვის,რომგაკეთდესანალიზი,რაროლიშეასრულა
საბჭომ,როგორცშუამავალმარგოლმაადგილობრივსამოქალაქოსაზოგადოება
სადათვითმმართველობასშორის.რამდენადშეძლომან,ეთქვათავისისიტყვა,
როგორცგენდერული იდეების „გამტარმა“დარა შეიცვალა არსებულმიდგო
მებში, პოლიტიკასადაპრაქტიკაში.როგორიპროგნოზებიშეიძლებაგაკეთდეს
სამომავლოდრამდენადსიცოცხლისუნარიანიიქნებადაროგორგაგრძელდება
დაწყებულისაქმიანობა...
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პერსპექტივები-ბათუმისგენდერული
საკონსულტაციოსაბჭოსორწლიანი

მუშაობისშემდეგ

საბჭოს წინაშე თავიდანვე იდგა ამოცანა
ადგილობრივისამოქალაქოჯგუფებისსაჭი
როებების გამოვლენა და მათი ადგილობრივ
პოლიტიკასა და პრაქტიკაში ინტეგრირება,
საბიუჯეტო პროცესებში მონაწილეობა მისი
გენდერულიპარამეტრებითშედგენისათვის.

სტრატეგია, რომელიც საბჭომ აირჩია,
მიმართულია იქითკენ, რომ ადგილობრივი
თვითმმართველობა, ადგილობრივი ბიუჯეტი,
ადგილობრივი პოლიტიკაგახდესუფრომიზ
ნობრივი,სოციალურადსამართლიანი;ორიენ
ტირებული სხვადასხვა სოციალურიჯგუფის,
პირველრიგშიქალების,ასევეახალგაზრდე
ბის,შშმპირების,დევნილების,ეროვნულიუმ
ცირესობების საჭიროებების გათვალისწინე
ბასადაადგილობრივპოლიტიკაშიმათუფრო
სრულფასოვანმონაწილეობაზე.

საბჭოთავისისაქმიანობითცდილობდადა
ემკვიდრებინაპრაქტიკა,რომთვითმმართვე
ლობა არის კოლექტიური პასუხისმგებლობა
იმაზე,თუროგორდარაშიუნდაიქნესგანა
წილებული ადგილობრივირესურსები,რომე
ლისამოქალაქოჯგუფებისაჭიროებენუფრო
მეტმხარდაჭერასდარამიმართულებითუნ
და გაუმჯობესდეს ადგილობრივი პოლიტიკა,
განსაკუთრებითგრძელვადიანიპროგრამების
კუთხით.

საბჭოს იდეა მოწონებული და მხარდაჭე
რილი იყოთვითმმართველობის ორივე შტოს
მიერ,რასაცცხადყოფსარამხოლოდხელმო

წერილი მემორანდუმი, არამედ თუნდაც ის,
რომ საბჭოს სხდომები დღემდე მერიისა და
საკრებულოს სათათბირო დარბაზებში ტარ
დება, ხოლო თვითმმართველობაში დაკავე
ბული ადამიანები საკმაოდ დიდი ინტერესით
ადევნებენ თვალს და თანამშრომლობენ საბ
ჭოსთანმთელირიგისაკითხებისგანხილვაში.

კვლევები,როგორცადგილობრივ
გენდერულპოლიტიკაზე
გავლენისსაშუალება

პროექტის განმავლობაში ჩატარდა ადგი
ლობრივგენდერულსაჭიროებათაორიკვლე
ვა,რომელმაციგპდასოციალურადდაუცველი
ქალების, ეკომიგრანტების, ახალგაზრდების,
შშმ პირების, ნაციონალური უმცირესობების
გენდერული საჭიროებები შეისწავლა და ექ
სპერტების ჩართვით ადგილობრივი პროგრა
მებისთვის რეკომენდაციები მოამზადა; ასევე
ჩატარდა2014და2015წლებისბიუჯეტისანა
ლიზი გენდერული პარამეტრების გათვალის
წინებით,რომელმაცსაშუალებამოგვცა,კიდევ
ერთხელ განგვესაზღვრა, როგორია თვით
მმართველობისხარჯების„გენდერულიწილი“
განათლება,ჯანმრთელობისდასოციალური
დაცვა, რამდენად სამართლიანად არის ადგი
ლობრივირესურსებიგანაწილებულიმოქალა
ქეთაჯგუფებისსაჭიროებებისმიხედვით,რამ
დენადეფექტურიაარსებულიპროგრამებიდა
როგორპასუხობსარსებულგამოწვევებს.

ადგილობრივი გენდერული პოლიტიკი
სა და პრაქტიკის კვლევის შედეგებმა კიდევ
ერთხელდაგვარწმუნა,რომამათუიმპროგ
რამას, პროექტს აქვს სრულიად სხვადასხვა

ghjtmnbc jhb otkb lf 
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ნინო ბერაძე, ბათუმის საკრებულოს
წევრი, განათლების, კულტურის, ტურიზ
მისადასპორტისსაკითხთაკომისიისთავმ
ჯდომარე, გენდერული საკონსულტაციო
საბჭოსთავმჯდომარე

გენდერული საკონსულტაციო საბჭოს
ხელმძღვანელობა ჩემთვის არის ახალი გა
მოწვევა,პატივი.ვმუშაობსაინტერესოადა
მიანებთან, საინტერესო ქალბატონებთან,
რომლებიცსაბჭოსბირთვსწარმოადგენენ.

საბჭოს მიზანი არის ბიუჯეტში გარკვე
ული ცვლილებების შეტანა. იმ პროექტების
დაფინანსება, რომლებიც ხელს შეუწყობს
გენდერული დისბალანსის აღმოფხვრას,
ქალბატონების დასაქმებას, მათი ინტელექ

ტუალურიპოტენციალისწარმოჩენას.ძალი
ანმნიშვნელოვანიაამსაკითხებზეყურადღე
ბისგამახვილებაადრეულიასაკიდანვეანუ
იმ პროგრამების შეთავაზება მერიისთვის
დასაფინანსებლად, რომლებიც ამ კუთხით
საგანმანათლებლოსამუშაოებსჩაატარებს.

სანამთავმჯდომარედამირჩევდნენ,საბ
ჭოსმუშაობაშიშეძლებისდაგვარადვმონაწი
ლეობდი,როგორცრიგითიწევრი.ვიცი,რომ
საბჭო საკმაოდ აქტიურად არის ჩართული
გენდერული პოლიტიკის შემუშავებაში. ეს
პასუხისმგებლობა გაიზარდა ჩემთვის, რო
გორცსაბჭოსთავმჯდომარისთვის.

განსაკუთრებითუნდააღინიშნოსგენდე
რულისაჭიროებებისგამოვლენისმიზნითჩა
ტარებულიკვლევები.

მისასალმებელია, რომ საზოგადოება
ბრმად კი არ მონაწილეობს, არამედ უკვე
კრიტიკულად აფასებს, სწავლობს, თავისი
შეხედულებააქვს.სურს,ესკრიტიკაცგააზ
რებულიიქნას.ასეთიაქტიურისამოქალაქო
პოზიციამნიშვნელოვანია.

ასევე, მნიშვნელოვანია დამოკიდებულე
ბა სოციალურად დაუცველების მიმართ. ეს
მგრძნობიარესაკითხია,მაგრამარისმოთხოვ
ნა,რომსახელმწიფოსხვაეტაპზეგადავიდეს
 იყოს არა სოციალური დახმარება, არამედ
ახალიპერსპექტივისკენ,განათლებისადადა
საქმებისკენმიმართულიღონისძიებები.

მსგავსი ტიპის საბჭოების მუშაობის შე
დეგიაის,რომსაზოგადოებამომწიფდა,მოი
თხოვოსმეტიქალიპარლამენტში,მეტიქალი
გადაწყვეტილებისმიღებისპოზიციაზე.

გავლენაქალებზედაკაცებზე(ასევესხვასო
ციალურჯგუფებზე).სხვადასხვანაირადაისა
ხებამათსაჭიროებებზე,განვითარებაზე,რაც
აუცილებელს ხდის საბიუჯეტო პროგრამების
გენდერულმონიტორინგსმისსაწყისდაგეგ
მარებისეტაპზე.დინამიკაშიბიუჯეტისგენდე
რულიშეფასებასაშუალებასიძლევა,განვსაზ
ღვროთ,თურაიყო,რაარისდარაშეიძლება
იყოს მომავალში ადგილობრივი რესურსების
დანაწილებისკუთხით.რაშეძლომუნიციპალი
ტეტმადარაშისჭირდებამასმიდგომებისშეც
ვლა. როგორ შეიცვალა სოციალური გარემო
დარამდენადგაუმჯობესდა მუნიციპალიტეტ
ში სხვადასხვა სოციალურიფენის, განსაკუთ
რებითკიქალთამდგომარეობა.

კვლევების ძირითადი მიზანი იყო ადგი
ლობრივ თვითმმართველობაში გენდერული
ბიუჯეტის პრინციპის დამკვიდრების ხელშე
წყობა. კვლევების შედეგად შემუშავებული
რეკომენდაციები პერიოდულად მიეწოდებო
და ადგილობრივ თვითმმართველობას. მათი
ნაწილი უკვე გათვალისწინებულია ბიუჯეტის
სხვადასხვაპროგრამაში,ნაწილმაასახვაჰპო

ვაგენდერულიპოლიტიკისპრაქტიკასადაად
გილობრივსამოქალაქოჯგუფებთანგაზრდილ
თანამშრომლობაში.

გათვალისწინებულირეკომენდაციები

საბჭოს ინიციატივა იყო სკოლამდელი გა
ნათლების სერვისის დახვეწისათვის სკოლამ
დელ დაწესებულებებში ფსიქოლოგების, ლო
გოპედების,მედდებისკვალიფიკაციისამაღლე
ბისპროგრამა.სადღეისოდბაღებისგაერთია
ნებისაიპისთვისგამოყოფილია25000ლარიამ
კუთხითშესასრულებელისაქმიანობისათვის.

საბჭომიიჩნევს,რომბიუჯეტშიშეტანილი
სიახლეები  ახალგაზრდების სტაჟირებასთან
დაკავშირებით,სოციალურადსაშიშიდაავადე
ბებისმკურნალობისდაპრევენციისსაკითხებ
ზე,სოციალურიინფრასტრუქტურისგაუმჯო
ბესებისმიმართულებით,სოციალურიპაკეტე
ბისგაზრდისკუთხითდაა.შ.გარკვეულწილად
უკავშირდება რეკომენდაციებს, რომლებიც
საბჭოსმიერე.წ.„გენდერულიჯგუფების“,ექ
სპერტების,დარგისსპეციალისტებისპოზიცი
ებზედაყრდნობითიქნაგაკეთებული.
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ციებში საკმაო ადგილი ეჭირა ადგილობრივი
თვითმმართველობის გენდერული სენსიტიუ
რობისსაკითხს,რომლისშემადგენელინაწილია
გენდერულიგანათლებათვითმმართველობაში.
ამკუთხითსაბჭოსთანთანამშრომლობითარა
ერთიღონისძიება ჩატარდა. მათშორისსაინ
ფორმაციო შეხვედრები, ქალთა ჯგუფების,
ახალგაზრდების საკითხების ადვოკატირება,
ტრენინგები ადგილობრივი ხელისუფლების
სხვადასხვაშტოსწარმომადგენელთათვის.

თვითმმართველობამ გაითვალისწინა საბ
ჭოს რეკომენდაცია ახალგაზრდებისთვის ძა
ლადობის პრევენციის კუთხით ჩასატარებელ
ღონისძიებებთან, სკოლამდელი განათლების
სერვისშიინოვაციურელემენტებთანდაკავში
რებით,რასაცმოყვამათიმხრიდანფონდ„სო
ხუმთან“ერთადსაბჭოსინიცირებულიპროექ
ტებისდაფინანსება.

სამწუხაროდ, თვითმმართველობისთვის
დღემდეგამოწვევადრჩებასოციალურადმო
წყვლადი ჯგუფებისთვის ეკონომიკური გან
ვითარების ხელშემწყობი პროექტების მხარ
დაჭერა. ეს სოციალური დაკვეთა, რომელიც
საჭიროებათა კვლევაზე დაყრდნობით მოდის
ქალთაჯგუფებიდან,საბჭოსათვისადგილობ
რივ დონეზე ადვოკატირებისა და ლობირე
ბისთვისერთერთუმნიშვნელოვანესსაკითხს
წარმოადგენს. ასევე საკითხის სხვადასხვა
დონეზეადვოკატირებისდალობირებისმიუ
ხედავად,საბჭომდღემდევერმოახერხაიძუ
ლებითგადადგილებულიპირების,ეკომიგრან
ტების საზოგადოებრივი ინტეგრაციისათვის
მიზნობრივი პროგრამების, პროექტების და
ნერგვა.

საზოგადოებრივიდისკუსიების
ინიცირება:მრგვალიმაგიდები

საბჭოს ინიციატივით არაერთი საკითხი
გახდაფართოსამოქალაქოდისკუსიისთემა.

„ადგილობრივი თვითმმართველობის ექ
სკლუზიური უფლებამოსილება  დასაქმების
პროგრამების ხელშეწყობა“. ის, თუ როგორ
უნდა დაიძრას საკითხი ადგილიდან, როგორ
მოხდესამსაკითხშითვითმმართველობის,კერ
ძოსექტორის,დარგისსპეციალისტების,დაინ
ტერესებულიმოქალაქეებისთანამშრომლობა;

„თვითმმართველობის ადგილობრივი პერ
სპექტივები“ამთემაზეგამართულმადისკუ
სიამ თვითმმართველობაში სხვადასხვა ადგი
ლობრივი ჯგუფის მონაწილეობის ფორმებსა
დაშესაძლებლობებზეიმსჯელა;

„სკოლამდელიგანათლებისსერვისისგენ
დერულიასპექტები“შეხვედრამსოციალური
ინფრასტრუქტურის „გენდერული“ მახასია
თებლები,დარგისგანვითარებისთვისაუცილე
ბელი ღონისძიებები განსაზღვრა. იყო დისკუ
სიასერვისისგამართვისალტერნატიულგზებ
ზე(მაგალითადკერძობაღებისხელშეწყობა),
იმაზე,რომამმომსახურებითუზრუნველყოფა
შესაძლებლობასმისცემსქალებს,გახდნენუფ

ნატალია სოსიაშვილი, ქალაქ ბა
თუმის მერის მრჩეველი გენდერული
თანასწორობისსაკითხებში,გენდერული
საკონსულტაციოსაბჭოსწევრი

საბჭოს შექმნამდე ბათუმის ადგი
ლობრივბიუჯეტშინაკლებადიყოგაკე
თებული აქცენტიგენდერულსაკითხებ
ზე.ანთუიყო,არხდებოდაგენდერული
მიმართულებით ორიენტირის აღება. ეს
სფეროშედარებითახალია,თუმცასაბ
ჭოსმუშაობამისაღებიგახდაადგილობ
რივი მერიისთვის. მე, როგორც მერიის
წარმომადგენელი გენდერულ საკითხებ
ში, საბჭოს სხდომებს ვესწრები. ადგი
ლობრივი ხელისუფლება საქმის კურ
სშია,რასაკითხებიგანიხილება,რაკუ
თხითმუშაობსსაბჭო.

ურთიერთანამშრომლობამ განაპი
რობა ერთობლივი პროექტების შექმნა.
იმდროისათვის,როცაპროექტიდასრუ
ლდება, უკვე განსაზღვრულია პრიორი
ტეტები  ადგილობრივი ხელისუფლება
აქცენტებს გენდერული კუთხით აუცი
ლებლადდასვამს.
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7როაქტიურნიეკონომიკურადდამოხდესმათი
თვითრეალიზაცია; გაჩნდება ახალი სამუშაო
ადგილებიქალებისათვის;გაიზრდებასერვისის
მიმღებიოჯახებისსოციალურიკეთილდღეობა;
საუბარიიყოასევესხვაპრობლემებზემშობ
ლებისპედაგოგიზაციისაუცილებლობადასპე
ციალისტებისკვალიფიკაციისსაკითხები;

„ოჯახშიძალადობისმსხვერპლისდაცვადა
ძალადობისპრევენციასტრუქტურათშორისი
თანამშრომლობა“  მრგვალიმაგიდისდისკუ
სია პრობლემის სიმწვავეს,რეფერირების კუ
თხითარსებულგამოწვევებსშეეხო.მოხერხდა
ყველა იმრგოლის შეკრება, ვისაც აქვს შეხე
ბაოჯახში ძალადობის შემთხვევების იდენტი
ფიცირების, მსხვერპლის დაცვის, ძალადობის
პრევენციის ღონისძიებებთან და საფუძველი
დაედოამრგოლებსშორისინფორმაციისგაც
ვლისსამომავლოღონისძიებებს;

„თაობათადიალოგი  ჰარმონიულისაზო
გადოებისათვის“ამშეხვედრისმთავარიმო
ტივი იყო საზოგადოებრივი დიალოგის აუცი
ლებლობა,პიროვნებათშორისიდათაობათშო
რისიგაუცხოებისმიზეზებისძიებადაგამოკ
ვეთაარაერთიპრობლემაჯანსაღიკომუნიკა
ციების,საზოგადოებისგამოცდილებისციკლის
უწყვეტობისსაჭიროებისკუთხით.

მრგვალი მაგიდების თემების აქტუალობა
ჩანდაიმაშიც,რომისყოველთვისიყომედიის
ყურადღების ცენტრში; იზრდებოდა პარტნი
ორთა წრე, ვისაცდასახელებული საკითხების
მოგვარებაზეშესტკივაგული;თანამშრომლო
ბასხვადასხვასამოქალაქოჯგუფთან.

მედიასთანთანამშრომლობა

საბჭოსმიერინიცირებულითემებისისტე
მატურად ხვდებოდა და ხვდება ადგილობრივ
მედიაში.„ტვ25“,ტელეკომპანია„აჭარა“,რა
დიო „თავისუფლება“, გაზეთი „ბათუმელები“,
თავისდროზე„მე4არხი“საბჭოსმუდმივპარ
ტნიორებსწარმოადგენდნენ.მათმიერგაშუქე
ბული საბჭოს „დღის წესრიგი“თემებსრეზო
ნანსულობასმატებდადასაბჭოსსაქმიანობაზე,
მის მიერ წარმოდგენილ საკითხებზე საზოგა
დოებისინფორმირებისსაუკეთესოსაშუალება
იყო.

ეს, ერთი მხრივ, მიუთითებს რეგიონალუ
რიმედიისმაღალსოციალურპასუხისმგებლო
ბაზე,მეორემხრივ,ნიშნავსიმას,რომსაბჭოს
დღისწესრიგშიდგასსაზოგადოებრივადმნიშ
ვნელოვანისაკითხები.ამისგარდახშირადმე
დიამხარსგვიჭერდაარცთუისეპოპულარული
თემების განხილვაში  მაგალითად მოვიტანთ
ოჯახში ძალადობის პრობლემის წამოწევას;
გენდერული ბიუჯეტის ირგვლივ დისკუსიას,
რომელიცაუცილებელიპირობაასოციალურად
სამართლიანიპოლიტიკისგასატარებლად.

mctkehb it[dtlhf ,fsevib - ,fsevbc  

utylthekb cfrjyceknfwbj cf,zj 

veifj,c utylthekb gjkbnbrbc 

utuvfpt

utylthekb cfrjyceknfwbj cf,zjc 

vhudfkb vfublf - lqbc otchbuibf 

cfzbh,jhjnj cfrbs[t,b

,fsevbc utylthekb cfrjyceknfwbj 
cf,zjc  it[dtlhf mfkfmbc flubkj,hbd 

sdbsvvfhsdtkj,fcsfy 

ghjtmnbc ajnjmhjybrf
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აღიარებული,როგორცყველაზე
სერიოზულიგენდერულიგამოწვევა

სამწუხაროდ, რეგიონში რამდენიმე ტრა
გიკულიშემთხვევა ამ საკითხისგარშემოსაბ
ჭოს მიერ ინიცირებული დისკუსიების ფონზე
მოხდა,რამაცამმიმართულებითადგილობრივ
დონეზე სერიოზული მუშაობის საჭიროებას
გაუსვახაზი.პირველრიგში,  იყოთვითმმარ
თველობის წარმომადგენლების ინფორმირება
პრობლემის გარშემო და ტერიტორიული ერ
თეულების წარმომადგენლებთან ერთად კონ
კრეტული„ქეისების“განხილვა, მათიჩართვა
საკითხისმოგვარებაში,რაცსაკმაოდშედეგია
ნიაღმოჩნდა(არისშემთხვევები,როცამსხვერ
პლი კატეგორიული წინააღმდეგია, ჩაერთოს
პოლიცია,სოციალურიმუშაკიდამისინდობის
მანდატიმხოლოდთემშითვითმმართველობის
წარმომადგენელზევრცელდება).

ghjtmnbc jhb otkb lf 

cfvjvfdkj gthcgtmnbdt,b

საბჭოსძალისხმევითგამართულიშეხვედ
რები შსს აჭარის სამმართველოს წარმომად
გენლების(უბნისრწმუნებულები,საპატრულო
პოლიცია), სოციალური მუშაკების, საგანმა
ნათლებლოდაწესებულებებისდასახელმწიფო
რეფერალური მექანიზმების სხვა სუბიექტე
ბის, ასევე  ჟურნალისტების, თვითმმართვე
ლობის წარმომადგენლების, საზოგადოებრივი
ჯგუფების მონაწილეობით  იყო წინგადად
გმულინაბიჯიუწყებებსშორისინფორმაციის
გაცვლის, ადგილობრივი კოორდინაციის ხელ
შეწყობისთვის.

ძალადობის წინააღმდეგ კამპანიაში ჩარ
თვა, სატელევიზიო და რადიოგადაცემების
ინიცირება, საკითხისპრევენციისთვისგამარ
თულიშეხვედრებიახალგაზრდებთანამსაქ
მიანობის შედეგად მიღებული ინფორმაცია
შემდგომში აისახა საბჭოს მიერ თვითმმარ
თველობისთვის წარდგენილ რეკომენდაციათა
პაკეტში, სადაცნათქვამია,რომ ადგილობრივ

ნინო ტავლალაშვილი, საქართველოს
ახალგაზრდაიურისტთაასოციაციისბათუმის
ფილიალის პროგრამების ხელმძღვანელი,
გენდერულისაკონსულტაციოსაბჭოსწევრი

გენდერული საკონსულტაციო საბჭოს
მუშაობაში ჩვენი ორგანიზაცია გვიან ჩაერ
თო,თუმცა,როგორცექსპერტი,სხვადასხვა
ტიპის შეხვედრებს, სადაც მოქალაქეთა აქ
ტიურობაზეიყოგამახვილებულიყურადღე
ბა, საქართველოს ახალგაზრდა იურისტთა
ასოციაციაყოველთვისესწრებოდა.

მეორეწელია,საბჭოსწევრივარ.
როგორშევაფასებსაბჭოსმუშაობას?
დიდი ნაბიჯებიაგადადგმული. გააქტიუ

რებულია საზოგადოების დიდი ნაწილი. გა

ნიხილებანებისმიერისაკითხი,შემდეგუკვე,
რეკომენდაციების სახით, შედის საკრებუ
ლოსდღისწესრიგში.

რა თქმა უნდა, არის საბჭოს გავლე
ნა გენდერულ პოლიტიკაზე  ცნობიერების
ამაღლების თვალსაზრისით. საკრებულოს
ნებისმიერისხდომა, სადაცგენდერულისა
კონსულტაციოსაბჭოარისწარმოდგენილი,
საკმაოდ სერიოზულ ვითარებაში მიმდინა
რეობს.არამარტოაზრსგვეკითხებიან,გენ
დერულიბიუჯეტირებისსაკითხებშისაკრე
ბულოჩვენსრეკომენდაციებსეყრდნობადა
მომავალშიცდაეყრდნობა,რადგანამმხრივ
სწორედსაბჭომუშაობს.

დღემდეგენდერულსაკითხებზეარმახ
ვილდებოდა ყურადღება, არ მიიჩნევდნენ
საჭიროდ. თუმცა, შეიძლება ითქვას, ჩვენი
მენტალური ხედვა ჯერ კიდევ დარჩა კონ
კრეტული ჩარჩოების შიგნით. მაღალმთიან
რეგიონებში,ქალაქიდანდაცილებულსოფ
ლებშიმკვეთრადშეიმჩნევაგანსხვავება.

გენდერული საკონსულტაციო საბჭოს
არსებობა აუცილებელია იქიდან გამომდინა
რე,რომმასურთიერთობააქვსმუნიციპალი
ტეტისადმინისტრაციულერთეულებთან.ბა
თუმისსაკრებულოშისხვასაკრებულოების
გან განსხვავებით  არის მრჩეველთა საბჭო
და გენდერული საბჭო,რომელთაც შეუძლი
ათგენდერულიპრობლემებისწამოწევა,მათი
იდენტიფიცირებადაადვოკატირება.
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ლისწინებულიოჯახშიძალადობისპრევენციის,
მსხვერპლისდახმარებისღონისძიებები,აიგოს
მჭიდრო თანამშრომლობა ყველა რგოლთან,
რომელიც ჩართულია რეაგირების მექანიზ
მებში; ასევე ასახული იქნა საბჭოს მიერ წარ
მოდგენილპროექტებში,რომელთადიდინაწი
ლიშემდგომშითვითმმართველობისმიერიქნა
მხარდაჭერილი.

გენდერულისაკონსულტაციო
საბჭოსწერილიდან

ბათუმის მუნიციპალიტეტის საკრებულოს
თავმჯდომარეს,ირაკლიჭეიშვილსდაბათუმის
მუნიციპალიტეტის მერს, გიორგი ერმაკოვს
(წერილსხელსაწერსგენდერულისაკონსულ
ტაციოსაბჭოს16წევრი)

„ბათუმის გენდერული საბჭოს მიერ ჩა
ტარდა არაერთი საზოგადოებრივი დისკუსია,
შეხვედრა რეფერალური მექანიზმების ადგი
ლობრივსუბიექტებთან,მათშორისშსსაჭარის
არმთავარისამმართველოსწარმომადგენლებ
თან, სოციალურ მუშაკებთან, პედაგოგებთან,
ინტელიგენციისწარმომადგენლებთან,სამოქა
ლაქოჯგუფებთან“.

საბჭოს მიერ წარმოდგენილი რეკომენდა
ციები ეყრდნობა სწორედფართოსაზოგადო
ებრივიდისკუსიებისშედეგებსდაემსახურება
პრობლემის მასშტაბების შემცირებაში ადგი
ლობრივითანამშრომლობისგაძლიერებას:
•	 ადგილობრივი ბიუჯეტისგანსაზღვრისადა

დაგეგმვის დროს ოჯახში ძალადობისაგან
დაცვისმიმართულებებისინტეგრირება.

•	 ძალადობისაღმოფხვრისკუთხითმომუშავე
ორგანიზაციებთან ძალადობის პრევენციის
დამსხვერპლისდაცვისკუთხითერთობლი
ვი პროგრამების/პროექტების მხარდაჭე
რა/განხორციელება, ოჯახში ძალადობის
კუთხითრისკფაქტორისჯგუფებისგამოვ
ლენადა შემთხვევების მართვაშიტერიტო
რიული ერთეულების წარმომადგენელთა
ჩართვა.

•	 ძალადობისმსხვერპლისდახმარებისპროგ
რამების ინტეგრირება ადგილობრივ სოცი
ალურ პროგრამებში (დროებითი საცხოვ
რებლის მოძიება, ერთჯერადი დახმარების
გაწევა, კვალიფიკაციის მიხედვით დასაქმე
ბაში დახმარება, პროფესიის დაუფლებაში
ხელშეწყობა).

•	 ადგილობრივიხელისუფლებისკომუნიკაცი
ის გაზრდა არასამთავრობო ორგანიზაცი
ებთან. საუბნო პოლიციასთან, სოციალურ
სააგენტოსთან, საგანმანათლებლო დაწესე
ბულებებთან, და სხვა სახელმწიფო ინსტი
ტუტებთანთანამშრომლობისგაძლიერება.

•	 ადგილობრივითვითმმართველობისსტრუქ
ტურებში (საკრებულო, მერია) სპეციალის
ტებისგამოყოფა,რომლებიცპასუხისმგებე
ლი იქნებიან მსხვერპლთათვის აუცილებელ

ყველა ინფორმაციაზე (განსაკუთრებით 
დაცვისმექანიზმებისმუშაობისპრინციპებ
ზედამათპრაქტიკულგამოყენებაზე),ასე
ვეკონტაქტიექნებათშესაბამისსოციალურ
სამსახურებთან და უფლებამოსილ არასამ
თავრობო ორგანიზაციებთან, რათა რეკო
მენდაციამისცენმსხვერპლსხელმისაწვდო
მი ფსიქოსოციალური სერვისების მისაღე
ბად.

კობა ჩხეიძე, ბათუმის საკრებულოს
წევრი,ფრაქცია„თავისუფალი დემოკრა
ტების“თავმჯდომარე,გენდერულისაკონ
სულტაციოსაბჭოსწევრი

საბჭოსწევრივარმასშემდეგ,რაცსაკ
რებულოსწევრიგავხდი.ჩემთვისზოგადად
საინტერესოა ასეთი საბჭოს არსებობა. ის,
ერთი მხრივ, გენდერულ თანასწორობაზეა
ორიენტირებული და, მეორე მხრივ, ცდი
ლობს, მეტი რაციონალიზმი შეემატოს ბა
თუმის ბიუჯეტს, უფრო მოქნილი გახადოს
პროგრამები და ამით მეტად ეფექტური
იყოსსაზოგადოებისთვისანუბენეფიცია
რებისთვის.

ვერ ვიტყვი, რომ საბჭომ რეგიონში
არსებულ გენდერულ სიტუაციაზე დიდი
გავლენა მოახდინა, მაგრამ პროცესი ნამ
დვილადდაწყებულია. ამას ზოგადიფონიც
უწყობს ხელს  ბოლო წლებში ქალთა  მი
მართ ძალადობის პრობლემის გამო შექ
მნილივითარება,ასევეოჯახშიძალადობის
თემაიქცაარამარტომსჯელობისსაგნად,
არამედ პრიორიტეტულ საკითხად სახელ
მწიფოსთვის.

მართალია, ადრინდელთან შედარებით
ახლაგაცილებითკარგივითარებააგენდე
რულისაკითხისმიმართსახელმწიფოსადა
საზოგადოების დამოკიდებულების მხრივ,
მაგრამარცისესრულყოფილი,რომამტი
პისსაბჭოებმაარიარსებონ.ვფიქრობ,ბა
თუმისგენდერულისაკონსულტაციოსაბჭო
თავისსათქმელსამბობს.
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,b •	 ადგილობრივი ბიუჯეტიდან სკოლამდელ

საგანმანათლებლო დაწესებულებებში აღ
მზრდელთა და მშობელთა ფსიქოლოგიური
განათლებისხელშეწყობა.

•	 ადგილობრივ ხელისუფლებაში დასაქმებუ
ლი პერსონალის გენდერული განათლების
ხელშეწყობა, განსაკუთრებით, ოჯახში ძა
ლადობისპრობლემისგააზრებისკუთხით.

•	 ახალგაზრდებშიჯანსაღიცხოვრებისწესის
დამკვიდრების ხელშეწყობა ადგილობრივი
ინიციატივებისწახალისებით.

•	 ადგილობრივ მედიასთან თანამშრომლობა
ძალადობის პრევენციისა და დაცვის მექა
ნიზმების შესახებ ინფორმაციის გასავრცე
ლებლად.

•	 ოჯახშიძალადობისწინააღმდეგმიმართული
საზოგადოებრივიკამპანიებისმხარდაჭერა.



„გაერთიანება“-სამოქალაქო
ინიციატივებისჯგუფი

ეს ბათუმის გენდერული საკონსულტაციო
საბჭოსსაქმიანობისკიდევერთიპროდუქტია,
რომელიცსაბჭოსბაზაზეშეიქმნადააქდაბა
დებული საინტერესო იდეების ხორცშესხმას
ისახავს მიზნად. გაერთიანების „აქტივში“უკ
ვეარისპროექტები,რომლებიცსაზოგადოებ
რივადსაინტერესოდააქტუალური,რიგშემ
თხვევაშიპრობლემურისაკითხებისირგვლივ
იქმნება,მიდისმათიდაფინანსებისგზებისძი
ება;არისძალიანსაინტერესომიმართულება
თემატურიშეხვედრები ახალგაზრდებთან ად
გილობრივი ინტელიგენციის, დარგის სპეცია
ლისტებისრესურსისგამოყენებით,რომელსაც
საფუძველი დაუდო რამაზ სურმანიძემ (პრო
ფესორი,საკრებულოსწევრი,გენდერულისა
კონსულტაციოსაბჭოსწევრი)დაესძალისხმე
ვაარისსაუკეთესონიმუშიიმისა,როგორშეიძ
ლებადატვირთულისამეცნიერო,სახელმწიფო,
საზოგადოებრივიმოღვაწეობისგრაფიკისმიუ
ხედავად, მოიცალო მომავალი თაობისათვის,
რათააზიაროისინისაზოგადოებისსაუკეთესო
გამოცდილებას,ჩადომათშისიკეთისმარცვა
ლი, რომელიც აუცილებლად გამოიღებს ნა
ყოფს. პასუხად იყო უპრეცედენტო ინტერე
სი,რამაცკიდევერთხელდაგვარწმუნაიმაში,
რომ ახალგაზრდა თაობას სჭირდება, აკლია
ჩვენიყურადღება,უფროსებთანღიადიალოგი,
მზადარის,მიიღოსჩვენიგამოცდილება,რათა
შემდგომშისაფუძვლადდაუდოსსაკუთარღი
რებულებებს...

„გაერთიანება“ ღიაა ყველა მსურველის
თვისდა,თამამადშეიძლებაითქვას,რომწარ

მოადგენსკარგრესურსსსაბჭოსსაქმიანობის
სიცოცხლისუნარიანობის უზრუნველსაყო
ფად.

ადგილობრივიგენდერული
პოლიტიკისდოკუმენტი

საბჭოს „აქტივშია“ ადგილობრივი გენ
დერული პოლიტიკის კონცეფციის შემუშა
ვება, რომელიც დაინტერესებულ საზოგა
დოებრივ ჯგუფებთან ერთად განიხილებო
და და სამომავლოდ ხელს შეუწყობს თვით
მმართველობის გენდერული პოლიტიკის
გაუმჯობესებას.

დოკუმენტში მოხდა საბჭოს ხელთ არსე
ბული ინფორმაციების განზოგადება სოცია
ლური ჯგუფების საჭიროებებზე, ბიუჯეტის
ყველა„გენდერულიხარჯის“თავმოყრა,მა
თიუფროეფექტურიგანაწილებისათვისად
გილობრივი რესურსების, პასუხისმგებელი
პირების განსაზღვრა. სამომავლოდ იგეგმე
ბაამდოკუმენტისლობირებასაკრებულოში.
ამ პოლიტიკის ნაწილია საბჭოს კიდევ ერთი
რეკომენდაცია  ქალაქ ბათუმის მუნიციპა
ლიტეტის საკრებულოს განათლების, კულ
ტურის, ტურიზმისა და სპორტის საკითხთა
კომისიას დაემატოს გენდერული კომისიის
ფუნქციები და ეწოდოს ქალაქ ბათუმის მუ
ნიციპალიტეტის საკრებულოს განათლების,
კულტურის,ტურიზმის,სპორტისადაგენდე
რულსაკითხთაკომისია.

ადგილობრივიგენდერულისაბჭოები-
საუკეთესოპრაქტიკა-

წარმოდგენილისაკანონმდებლო
ცვლილებებისსაჭიროების

ილუსტრირებისათვის

 ფონდი „სოხუმის“ მიერ დაფუძნებული
ქუთაისის,ოზურგეთის, სენაკის, ბათუმის მუ
ნიციპალიტეტში არსებული გენდერული სა
კონსულტაციო საბჭოების პრაქტიკა საფუძ
ვლადდაედოსაკანონმდებლოინიციატივასამ
რგოლის ინსტიტუციონალიზაციის თაობაზე,
რომელსაც ალბათ საქართველოს პარლამენ
ტიუახლოესდროშიგანიხილავს.ეს,უდავოდ,
იქნებასერიოზულინაბიჯიადგილებზეგენდე
რული სამართლიანობის პრინციპით განხორ
ციელებული,მოქალაქეთასხვადასხვაჯგუფის
გრძელვადიან განვითარებაზე ორიენტირებუ
ლიმართვისუზრუნველსაყოფად.

ბათუმშიგამართულქსელურშეხვედრაზე
მოხდა იმის დემონსტრირება, რომ საკანონ
მდებლოინიციატივასგენდერულისაკონსულ

ghjtmnbc jhb otkb lf 

cfvjvfdkj gthcgtmnbdt,b



11

,fsevbc utylthekb cfrjyceknfwbj cf,zjc c[ljvf jpehutsbc 
utylt hekb cf,zjc sfdv]ljvfhbc ktkf yfwdfkf.bcf lf cf,zjc 
otdht,bc vjyf ob ktj,bs

,fsevbc utylthekb cfrjyceknfwbj cf,zjc ufafhsjt,ekb c[lj-

vf sdbsvvfhsdtkj,bcf lf icc fzfhbc cfvvfhsdtkjc ofhvjvf-

lutykt,sfy thsfl

ტაციო საბჭოების ინსტიტუციონალიზაციის
კუთხით აქვს კარგი დასაბუთება პილოტური
გენდერული საბჭოების სახით, რომელთა შო
რისერთერთიბათუმისგენდერულისაბჭოა.

გენდერული საბჭოები ადგილობრივ დო
ნეზეარისპრაქტიკითდამტკიცებულიაუცი
ლებლობა, რომელსაც შეუძლია, უზრუნველ
ყოსარამარტოქალებისდასხვასოციალური
ჯგუფების მხარდაჭერა, მათ მიმართ უფრო
სამართლიანი პოლიტიკის გატარება, არამედ
ძალუძს, ქალიგახადოსსრულფასოვანიმონა
წილე ამ პოლიტიკის შექმნასადა განხორციე
ლებაში.ესდაბევრისხვასაკითხისაფუძველს
გვაძლევსდასკვნისათვის,რომთვითმმართვე
ლობის, საზოგადოების მჭიდრო თანამშრომ

ლობით შესაძლებელია ოპტიმალური გენდე
რულიპოლიტიკისდანერგვა.

სწორედამიტომ,ბათუმშიპროექტისდას
რულების წინ არავის არ ებადება ეჭვი, რომ
საბჭოს საქმიანობა ჩვეული დინამიკით გაგ
რძელდება. ამას აძლიერებს საბჭოსწევრების
პროფესიონალიზმი,მაღალიმოტივაციადამათ
მიმართარსებულიმოლოდინი.თუნდაცისგა
მოწვევები,რომლებიცჯერაცუპასუხოდრჩე
ბა  საბჭოსგან საინტერესო იდეებს და მათი
განხორციელებისათვის საჭირო შემართებას
კვლავაცელიან...

tvf rfvrbf
ghjtmnbc fcbcntynb
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ლაქ ბათუმში 2006 წლიდან იღებს სათავეს.
ბოლოორიწლისგანმავლობაშიკლუბმაახლე
ბურადდაკიდევუფროაქტიურადგანაგრძო
მუშაობა.

კლუბში სხვადასხვა პროფესიის, ასაკის,
შეხედულების ქალბატონები არიან. გასულ
წლებში კლუბი ყოველთვიურადტარდებოდა,
ბოლოორიწლისგანმავლობაშიყოველმე
ოთხეთვეს,თუმცა,ამისმიუხედავად,მისიაქ
ტიური წევრები სისტემატურად იკრიბებიან,
მსჯელობენსაზოგადოებისათვისაქტუალური
პრობლემების (სოციალური, ეკონომიკური,
ინფრასტრუქტურის,ჯანდაცვისთუსხვასა
ხის)გადაჭრისგზებზე.

ამომრჩეველ ქალთა კლუბის მუშაობის
რამდენიმეწარმატებულიმაგალითი:

კლუბისწევრმა,სოციალურადდაუცველ
მა მზიური ბალაძემ, საკუთარი შშმ შვილის
პრობლემა დასვა  მას სკოლა არ აძლევდა
ატესტატს. კლუბის მოდერატორმა ეთერდი
ასამიძემ სასამართლოს მიმართა  ექვსთვია
ნილოდინისშემდეგპროცესიმოიგო.კლუბის
შუამდგომლობით, გიორგიმ ბათუმის სასწავ
ლებელ „ბლექსშიც“ ჩააბარა და დაამთავრა
კიდეც.

გრიშაშვილის ქუჩაზე ძლიერმა ქარმა სა
ხურავი გადახადა ცხრასართულიან ბინას.
მცხოვრებლებმა, რომლებიც კლუბის აქტიუ
რიწევრებიარიან,დახმარებისთვისმიმართეს

fvjvhxtdtk mfksf rke,bc 
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13ქალაქის სხვადასხვა სამსახურს. პრობლემა
გაჟღერდა„25ეარხით“დააჭარისტელევი
ზიით.ყოველივეამისშედეგად,სახურავისდა
ზიანებულინაწილიმალეაღადგინეს.

ამომრჩეველ ქალთა კლუბის შუამდგომ
ლობით, სოციალურადდაუცველკლუბისორ
წევრს საზამთროდ შეშა გადაეცა. ერთერთ
შეზღუდული შესაძლებლობის მქონე პირს კი
არასამთავრობო ორგანიზაცია „ქველმა“ გა
დასცაშესაბამისიმედიკამენტები.

ორწლიანიპროექტიდასასრულსუახლოვ
დება... კლუბმა არაერთი ქალი გაააქტიურა,
მისცაცხოვრებაშიწინსვლისხალისი,კლუბის

მეშვეობითგადაიჭრაადგილობრვიმოსახლე
ობისპრობლემები,ამიტომმისიარსებობააუ
ცილებელია.

ახლო მომავალში ამომრჩეველ ქალთა
კლუბისწევრებილეონიძისქუჩის15შიდევ
ნილთათვისრეაბილიტირებული ბინის ეზოში
პატარებისთვისატრაქციონებისდასპორტუ
ლიმოედნისმოლოდინში არიან. ამომრჩეველ
ქალთაკლუბმაამსაკითხითუკვემიმართაქა
ლაქბათუმისმერიას.

vfyfyf ktirfitkb
ghjtmnbc fcbcntynb

შორენამამულაძე,ქალაქბათუმისმე
რის მრჩეველი შეზღუდული შესაძლებლო
ბებისმქონეპირთასაკითხებში,გენდერული
საკონსულტაციოსაბჭოსწევრი

ამ თანამდებობაზე აპრილში დავინიშნე
სპეციალურიკონკურსისგავლით.

პროფესიითფსიქოლოგივარ.დავამთავ
რებათუმისშოთარუსთაველისსახელობის
უნივერსიტეტიდამაგისტრატურა.

ჩემიმოვალეობააქალაქბათუმისმერი
ასთანუშუალოკონტაქტი,შშმპირთაპრობ
ლემების მიტანა. ქალაქში ბევრი ინფრას
ტრუქტურული პრობლემაა, რაც ხელს უშ
ლისშშმპირთანორმალურგადაადგილებას
 მოუწესრიგებელი ტროტუარები, საცალ
ფეხობილიკები.

არამაქვსილუზია,რომესათუისპრობ
ლემაუცებ,დღესანხვალგადაიჭრება.ესარ
არისჯადოსნურიჯოხი,ერთიხელიდაჰკრა
დაყველაოცნებააგიხდეს!ამპრობლემების
შესახებსაქმისკურსშიაქალაქბათუმისად
გილობრივითვითმმართველობადადროთა
განმავლობაშიყველაფერიგაკეთდება!

მერიის ადმინისტრაციის შენობაში
(ლერმონტოვის ქუჩა) უკვე დამონტაჟდა
პანდუსებიშშმპირთათვის.ანალოგიურიგა
კეთდება მერიის მეორე ადმინისტრაციულ

შენობაშიც.მაგრამრადგანშენობაკულტუ
რულ მემკვიდრეობათა ნუსხაშია შეტანილი,
ერიდებიანმსგავსისახისდემონტაჟს.

ბათუმის გენდერული საკონსულტაციო
საბჭოს შემადგენლობაში ქალაქის მერის გი
ორგიერმაკოვისინიციატივითმოვხვდი.სწო
რედმანშესთავაზასაბჭოსჩემიკანდიდატუ
რა. თავიდან ვერ მივხვდი, ვერ გავითავისე
ჩემიროლი,რაუნდამეკეთებინა.ბატონმაგი
ორგიმმითხრა,შენხომხარქალი,ჰოდა,ეცა
დერაიმექალებისთვისსასიკეთოგააკეთოო!

რათქმაუნდა,არგამიწევიაწინააღმდე
გობა.არცმინდოდა,კაბინეტში,ოთხკედელ
შივმჯდარიყავი.თავსახალიგამოცდილების
უფლებამივეცი.დავიწყეაქტიურადსიარუ
ლიშეხვედრებზე.შშმპირთაპრობლემებსაც
უფრო ახლოს გავეცანი. გავხდი საბჭოს აქ
ტიური წევრი, მონაწილეობა მივიღე გენდე
რულისაჭიროებებისკვლევაში,რამაცძალ
იანდამაინტერესა.

შშმპირებსბევრიპრობლემააქვთ,თუმ
ცაბევრირამ კეთდება. მაგალითად,  ადგი
ლობრივი ბიუჯეტის დაფინანსებით, ჩვილ
ბავშვთა  სამშობიაროსახლშიტარდება ად
რეულ ასაკში სკრინინგპროგრამები სმენა
ზე. არის უფასო გამოკვლევები აუტიზმით,
ეპილეფსიით, დამბლით დაავადებული მო
ზარდებისთვის.შშმპირებსაქვთსაშუალება,
დაისვენონბორჯომსადაურეკში.მშობელ
თა საინიციატივო ჯგუფის მოთხოვნით, ამ
კურორტებსდაემატაახტალა.

გენდერულისაკონსულტაციოსაბჭოჩემ
თვისახალიგამოცდილებაა, ახალისაქმიანი
კავშირები,მეტიშესაძლებლობადამეტიაქ
ტიურობა. რაც მთავარია, ამ მუშაობამ დი
დისტიმულიმომცა,რომუკეთდავიცვაშშმ
პირთა უფლებები, მეტი გავაკეთო იმ კატე
გორიისადამიანებისათვის,რომელთასაკით
ხებზევმუშაობ.
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ერთერთი ნაწილია  შეხვედრებზე ხდება
სხვადასხვაჯგუფის ინფორმირება, პრობლე
მებისგამოვლენა,ადვოკატირებამათიმოგვა
რებისთვის...

ორი წლის მანძილზე ბევრი სათქმელი
დაგროვდა...

მათგანგანსაკუთრებითსაინტერესოსგა
ვიხსენებთ.

პრობლემაერთ-ერთქუჩაზე

ერთერთი შეხვედრა ადლიის ქუჩაზე გა
იმართა. როგორც მცხოვრებლებმა განაცხა
დეს,წვიმისდროსაქპატარავენეციაა.იტბო
რებაეზოები,ხშირადწყალისახლებშიშედის.
რეაბილიტაციას საჭიროებს საკანალიზაციო
სისტემა, დასაგებია ასფალტი, მოსაწესრიგე
ბელიასანიაღვრესისტემა.

შეხვედრის შემდეგ დაიწერა განცხადება
ქალაქისმერიისსახელზე.ბათუმისგენდერუ
ლისაკონსულტაციოსაბჭოსადვოკატირებით
პრობლემებიწლისბოლომდემოგვარდება.

დევნილთაინფორმირება

პერიოდულადიმართებაშეხვედრებიდევ
ნილთა კოლექტიურ ცენტრებში. დევნილთა
ინფორმირება ერთერთი მნიშვნელოვანი სა
კითხიაპროექტისთვის.

ახალრაიონში22სამსართულიანკორპუს
ში 3000მდეოჯახია ჩასახლებული. მათიუმ
რავლესობა წყალტუბოს კოლექტიური ცენ
ტრებიდან გადაიყვანეს. დევნილები ნომერ
პირველ პრობლემად უმუშევრობას ასახელე
ბენ. აღნიშნავენ,რომ გადაუხდელობის გამო,
ხშირადარმიეწოდებათელექტროენერგიადა
გაზი.ბევრიადამიანისაბანკოვალშიაგახვე
ული.

შეხვედრის შედეგად დევნილები არსებუ
ლი პრობლემებით მიმართავენ ადგილობრივ
სტრუქტურებს. ფონდი „სოხუმი“ აქტიურად
თანამშრომლობსდევნილთა არასამთავრობო
ორგანიზაცია „ერთობა თანადგომისათვის“
წევრებთან,რომლებიცაქტიურადერთვებიან
პრობლემებისადვოკატირებაში.

დევნილებიინტერესითეცნობიანბათუმის
გენდერულისაკონსულტაციოსაბჭოსსაქმია
ნობას.მათგანსაკუთრებითმოეწონათპრო
ექტი „ბათუმის ახალგაზრდები  არაძალა
დობრივისაზოგადოებისთვის“,რომელიცბა
თუმისმერიამდაფონდმა„სოხუმმა“დააფი
ნანსა.მათმნიშვნელოვნადმიაჩნიათმსგავსი
პროექტების განხორციელება, რადგან ხელს
უწყობს ახალგაზრდების ჰარმონიულ განვი
თარებას, მათი დამოკიდებულების შეცვლას
ძალადობისპრობლემისმიმართ.
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ბათუმის დამოუკიდებელ უნივერსიტეტში
ფონდი „სოხუმის“ წარმომადგენლები პირვე
ლად მივიდნენ. უნივერსიტეტი 17 წლისაა და
300ზე მეტ სტუდენტს ითვლის. მათ შორის
არიან ახალგაზრდები რეგიონებიდან, სხვა
დასხვაეროვნებისწარმომადგენლები.

ლექტორებმადასტუდენტებმამიიღესინ
ფორმაცია ბათუმის გენდერული საკონსულ
ტაციო საბჭოს მუშაობის შესახებ.შეხვედრის
შედეგად მათ გაუჩნდათ სურვილი, ჩაერთონ
ფონდი„სოხუმის“აქტივობებში.

სხვაახალგაზრდებთანერთადუნივერსი
ტეტის სტუდენტებმაც მიიღეს მონაწილეობა
საბჭოს წევრების მიერ გენდერული კუთხით
ჩატარებულღონისძიებებში.

ეთნიკურიუმცირესობების
წარმომადგენლები-

შეხვედრისმონაწილენი

პროექტისმიმდინარეობისასიყოაქტიური
თანამშრომლობაბათუმშიმცხოვრებეთნიკუ
რიუმცირესობებისწარმომადგენლებთან.

ტარდებოდა შეხვედრები „მეგობრობის
სახლში“, იქ, სადაც 16მდე ეროვნებაა წარ
მოდგენილი. სხვადასხვა დიასპორის, პროფე
სიის,თაობისადამიანებისისტემატურადმარ
თავენ ღონისძიებებს.ახალგაზრდებს შესაძ
ლებლობა ეძლევათ, დაეუფლონმშობლიურ
დაქართულენას.ტარდებაინტერკულტურუ
ლისაღამოებიც.

ფონდი „სოხუმის“ ინიციატივით გამარ
თული საინფორმაციო შეხვედრების შედეგად
„მეგობრობისსახლის“ხელმძღვანელობამმი
მართაქალაქისსაკრებულოს,რომმომავალი
წლისთვისმეტითანხებიჩაიდოსქალაქისბი
უჯეტში.

თანამშრომლობამასმედიის
წარმომადგენლებთან

ადგილობრივ მასმედიასთან თანამშრომ
ლობა პროექტის ერთერთი მნიშვნელოვანი
კომპონენტია. ამიტომაც იმართებოდა საინ
ფორმაციო შეხვედრები სხვადასხვა მედია
საშუალების (გაზეთები: „აჭარა“ და „ბათუ
მელები“, რადიო „თავისუფლება“, ტელეკომ
პანიები:„25ეარხი“და„აჭარა“)წარმომად
გენლებთან. ისინი ეცნობოდნენ პროექტის
ფარგლებშიმიმდინარესაქმიანობებსდაშემ
დგომ აცნობდნენ მკითხველს, მაყურებელსა
დამსმენელს.

საინფორმაციო შეხვედრებმა სხვადასხვა
საზოგადოებრივ ჯგუფთან გაააქტიურა ადა
მიანები თავიანთი პრობლემების მოგვარე
ბისთვის, ხელი შეუწყო ცვლილებებს გენდე
რული კუთხით და მიღწეული შედეგების პო
პულარიზაციასადგილობრივსაზოგადოებაში.
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მანანა ილურიძე, აჭარის ავტონო
მიური რესპუბლიკის უმაღლესი საბჭოს
მოწვეულისპეციალისტი,ერთიანინაცი
ონალური მოძრაობის ბათუმის ქალთა
ორგანიზაციისთავმჯდომარე,გენდერუ
ლისაკონსულტაციოსაბჭოსწევრი

საბჭოს წევრი ვარ პირველივე დღი
დან. აქ მუშაობამ კარგი გამოცდილება
მომცა, რომ გენდერული კუთხით შემე
ხედა ჩვენს ირგვლივ არსებული პრობ
ლემებისთვის. გენდერი ბევრს მხოლოდ
ქალთაუფლებებისდაცვაჰგონია,მაგრამ
ზოგჯერ მამაკაცის უფლებებსაც სჭირ
დებადაცვა.

მიმაჩნია, რომ გენდერულ საბჭოს
სწორად აქვს ჩამოყალიბებული მიზნები
დამათმისაღწევადეფექტურადმუშაობს.
მართალია,პროექტიდასრულდა,მაგრამ
ესმუშაობისდასრულებასარნიშნავს.პი
რიქით  ახლა ისეთი ეტაპი გვაქვს, რო
ცა კონკრეტულქმედებებზეგადავედით.
საბჭოშიპროფესიონალიადამიანებიარი
ან შეკრებილნი, რომლებიც მოხალისე
ობრივად მუშაობენ. ჩვენ შეგვიძლია მო
მავალშიც ასე გავაგრძელოთ. ეს იმაზეა
დამოკიდებული,რამდენად შევძლებთ იმ
მუხტის შენარჩუნებას, რომელიც საბ
ჭოს წევრებში არსებობს. ენთუზიაზმი
არის,პროფესიონალებიარგვაკლია,სა
ძირკველიუკვეჩაყრილიავფიქრობ,ეს
სავსებით საკმარისია მუშაობის გასაგ
რძელებლად.თუპოლიტიკურისარჩული
არდაედოგანხილულსაკითხებს(საბჭოს
მუშაობასზოგადად)დაამისნიადაგზეარ
მოხდა დაპირისპირება, ჩვენ შევძლებთ
გენდერულიხარჯებისგაწერასდაადგი
ლობრივბიუჯეტშისაკუთარიწინადადე
ბებისასახვას.
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ბათუმის თვითმმართველობის 2014 წლის
ბიუჯეტის ანალიზის შედეგად გამოიკვეთა
საკითხები, რომელთა შემდგომ საბიუჯეტო
პროცესებში გათვალისწინებისათვის გაკეთ
დადასკვნებიდამომზადდაწინადადებებიდა
რეკომენდაციები.

ბუნებრივია, წარმოდგენილ ანგარიშში
ბევრი საკითხი ვერ აისახა,  ან არასრულად
წარმოჩნდა. უეჭველია, მოსახლეობის სხვა
დასხვა ჯგუფის მოთხოვნების გათვალისწი
ნებისა და სამოქალაქო საზოგადოებისა და
ადგილობრივი ხელისუფლების აქტიური თა
ნამონაწილეობისგარეშეამსაკითხებისდღის
წესრიგშიდაყენებაშეუძლებელია.

დინამიკაში ბიუჯეტის გენდერული შეფა
სებასაშუალებასიძლევა,განვსაზღვროთ,თუ
რაიყო,რაარისდარაშეიძლებაიყოსმომა
ვალში. ასეთი მიდგომა გამოავლენს, რა შეძ
ლომუნიციპალიტეტმადარაშისჭირდებამას
მიდგომებისშეცვლა.როგორშეიცვალასოცი
ალური გარემო და რამდენად გაუმჯობესდა
მუნიციპალიტეტში სხვადასხვა სოციალური
ფენისცხოვრება.

ჩატარებული კვლევა საშუალებას  გვაძ
ლევს,გამოვკვეთოთსხვადასხვაჯგუფის,გან
საკუთრებითკიქალთასაჭიროებები,რომლის
საფუძველზეშეიძლებასაბიუჯეტოწინადადე
ბების მომზადება საკრებულოსთვის წარსად
გენად.

1.გენდერულიბიუჯეტისპოპულარიზაცია
საზოგადოებრივიაზრისმომწიფებაიმის

თვის, რომ გენდერული ბიუჯეტი ერთერთი
მნიშვნელოვანი პრიორიტეტიადასაჭიროებს
საყოველთაომხარდაჭერას.

ადგილობრივ ბიუჯეტში გენდერული პა
რამეტრების გათვალისწინების აუცილებლო
ბათვალსაჩინოუნდაგახდესროგორცადგი
ლობრივი ხელისუფლების სხვადასხვა შტოს
წარმომადგენელთათვის,ასევემედიის,საზო
გადოებისათვის.

2. თვითმმართველობაში დასაქმებული
ადამიანებისგენდერულიგანათლებისხელშე
წყობა

გენდერული პოლიტიკა გულისხმობს გენ
დერული განათლების სისტემის შექმნას, მათ
შორის საჯარო მოხელეებისთვის; თვით
მმართველობის წევრების გენდერული კომ

პეტენციის ამაღლება საწინდარია გენდერუ
ლი მგრძნობელობისა და ყველა სოციალური
ჯგუფის საჭიროებების გაცნობიერებისა. ად
გილობრივუწყებებშიუნდადაინერგოსამსა
კითხებზეყოველკვარტალურისემინარები.

 3. საბიუჯეტო სახსრების განაწილების
პროცესშიგენდერულიასპექტებისინტეგრი
რებისას  ადგილობრივი გადასახადების კუ
თხითგენდერულჭრილშიშეღავათებისგათ
ვალისწინება

ხელსუწყობსბიუჯეტისგამჭვირვალობას
დაანგარიშვალდებულებას,ეკონომიკურიაქ
ტივობის ზრდას, განსაკუთრებით ქალების
თვის,რაცპასუხობსსახელმწიფოსმიერსხვა
დასხვადონეზეაღებულვალდებულებებს,მათ
შორისადგილობრივდონეზექალთაეკონომი
კურიმხარდაჭერისპროგრამებისდანერგვის
მხრივ.

4.ყველაახალიპროგრამისდაპროექტის
გენდერული შეფასება თვითმმართველობისა
დადაინტერესებული სამოქალაქო სექტორის
ერთობლივირესურსებით

ყველაახალიპროგრამადაპროექტიუნდა
იყოს განხილული გენდერულ ჭრილში. ამით
საწყის ეტაპზე უზრუნველყოფილი იქნება
გენდერულიმგრძნობიარობისადაქალთათა
ნამონაწილეობის პრინციპის შერწყმა ყველა
ახალპროგრამასადაპროექტში.უზრუნველ
ყოფილი იქნება პროგრამებისა და პროექტე
ბის განხორციელების გენდერული მგრძნო
ბელობა და გენდერზე ზეგავლენის შეფასე
ბის შერწყმა პროგრამებისა და პროექტების
სტრუქტურაში.

5. დაგეგმარებადაბიუჯეტისშედგენაში
თანაბარიმონაწილეობა

ქალთა და გოგონათა, სხვა სოციალური
ჯგუფებისჩართვაგადაწყვეტილებისმიღების
პროცესშიგანიხილებაროგორცსამართლია
ნი ბიუჯეტის შედგენის წარმატებისკენ მიმა
ვალიგზა.არარისსაკმარისიიმისთქმა,რომ
ქალთასაჭიროებებიდასაჭირბოროტოსაკი
თხებიგათვალისწინებულია.

გადაწყვეტილების მიღებისას, აუცილებე
ლია მოპყრობა ქალებთან, როგორც თანას
წორ პარტნიორებთან და არა მხოლოდ რო
გორც პოლიტიკის ობიექტებთან.  ამ მიზნის
მისაღწევადსაჭიროამათიშესაძლებლობების
მაქსიმალურადგამოყენება.
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176. ადგილობრივი სამოქალაქო ჯგუფების
(ახალგაზრდები, შშმ პირები, იძულებით გა
დაადგილებული პირები, სოციალურად და
უცველები, ნაციონალური უმცირესობები,
განსაკუთრებითქალები)შესაძლებლობების
გაზრდის მხარდაჭერა და პროფესიული გან
ვითარებისხელშეწყობა

ადგილობრივმა ხელისუფლებამ ხელი უნ
და შეუწყოს ამ ჯგუფების წარმომადგენელ
თათვის ტრენინგების ორგანიზებას, მაგ.
 მცირე ბიზნესში, რესურსული ცენტრების
შექმნას. დიდი მნიშვნელობა აქვს მათი ეკო
ნომიკურიაქტივობის მხარდაჭერას მცირე
მეწარმეობაში ჩართვას.  ამ ჯგუფებში უნდა
მოხდეს პროფესიული ორიენტაციის გამოყე
ნებადაყველაკონკრეტულპიროვნებასხელი
უნდა შეეწყოს შესაბამისი განათლების მიღე
ბაში.

7. საბიუჯეტო პრიორიტეტებისა და ხარ
ჯების მიზნობრიობის თვალთახედვით  საჭი
როებათაკვლევადაშედეგებისმონიტორინგი

ჩატარებულიგამოკითხვები,როგორცსა
მოქალაქოსაზოგადოებაში,საექსპერტოწრე
ებში, ასევე თვითმმართველობის სტრუქტუ
რებში კარნახობს ხარჯების მიზნობრიობის
საკითხისადმი მეტი ყურადღების აუცილებ
ლობას.ახალისაბიუჯეტოპროგრამებისდახ
ვეწის საუკეთესო საშუალებაა ბენეფიციარე
ბისთვის მოტანილი სარგებლის ანალიზი და
შედეგებისგანზოგადება.

8. სტატისტიკის სისტემისა და გენდერუ
ლადდანაწილებულიმონაცემთაბაზისშექმნა

სასურველია,ადგილობრივიხელისუფლე
ბის ძალისხმევით შეიქმნას მონაცემთა ბაზა,
სადაც მოძიებული იქნება ინფორმაცია მო
სახლეობის დემოგრაფიული მდგომარეობის,
უმუშევართა კვალიფიკაციის, განათლებისა
დასხვაინფორმაციისსაჭიროებებისშესახებ.

სადღეისოდ, არ არსებობს სრულყოფილი
ინფორმაცია სახელმწიფოსექტორში, სახელ
მწიფო ბიუჯეტის მხარჯავ ერთეულებში და
საქმებულთა შესახებ. კერძოდ, თანამდებო
ბებზერა კვალიფიკაცითდარა ანაზღაურე
ბითარიანდაკავებულიქალებიდამამაკაცები,
რათა გამოვლინდეს, რამდენად თანასწორია
ქალისადაკაცისდასაქმებადაანაზღაურება
სახელმწიფოსექტორში.

9.სოციალურიინფრასტრუქტურის,კერ
ძოდ, სკოლამდელი საგანმანათლებლო დაწე
სებულებების სერვისის დახვეწისთვის ახალი
შესაძლებლობების მოძიება და სექტორთშო
რისითანამშრომლობისგაზრდა

კვლევამ აჩვენა, რომ  სოციალური ინ
ფრასტრუქტურის კავშირს ქალთა გენდე
რული საჭიროებების უზრუნველყოფის საკი

თხებთან ნაკლები ყურადღება ექცევა, მაშინ,
როცა სახელმწიფოს მიერ მიღებული გენდე
რული თანასწორობის კანონის სამოქმედო
გეგმაში გათვალისწინებულია ვალდებულება:
„სკოლამდელი აღზრდის პოლიტიკის შემუშა
ვებაადგილობრივდონეზე,რომელშიცგათვა
ლისწინებულიიქნებაგენდერულიასპექტები;
აღმზრდელების გადამზადების პროგრამაში
გენდერული თანასწორობის საკითხების შე
ტანა; სკოლამდელი აღზრდის სტანდარტების
(საგანმანათლებლო ასპექტი, კვება და სხვ.)
დახვეწა“, რაც დღის წესრიგში აყენებს არა
მარტოამსოციალურისერვისისყველასთვის

ნატაიმედაიშვილი,რადიო„თავის
უფლების“ ჟურნალისტი, აჭარის ტელე
ვიზიისმრჩეველთასაბჭოსწევრი,გენდე
რულისაკონსულტაციოსაბჭოსწევრი

საბჭოს არსებობა ბევრ რამეს ცვლის
ჩვენს სინამდვილეში. ჩემი შეფასებით,
პირველრიგში,იცვლებაადამიანებისგან
წყობაგენდერთანმიმართებაში.ჩვენუკვე
არ გვიწევს არავისთვის ზედმეტი ახსნა
განმარტება,რომგენდერიარარისვიღა
ცისკაპრიზი,ესჩვენსინტერესებშიუნდა
შედიოდეს.დიდი ხანია ჩვენმა საზოგადო
ებამ გააცნობიერა, რომ ევროპასთან მი
ახლოება,ევროპულოჯახშიგაწევრიანება
ნიშნავსჩვენგანიმსიახლეებისაღიარებას,
რომლებიც უკვე მიღებულია დემოკრატი
ულ ქვეყნებში. დემოკრატიული ღირებუ
ლებების ათვისება მოითხოვს, რომ ჩვენი
ხელისუფლებისათვის გენდერული თემა
იყოსპრიორიტეტული.გენდერულისაბჭო
თავისიმუშაობისპრინციპებითამყველა
ფერსაერთიანებს.მისიწევრებიმათთვის
საინტერესოს პოულობენ და საერთო ძა
ლისხმევით მუშაობენ ამ ფასეულობების
დასამკვიდრებლად.
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ხელმისაწვდომობას, არამედ მის  შემდგომ
განვითარებას  და ახალირესურსების მოძი
ებას. ადგილობრივმა ხელისუფლებამ თავისი
საქმიანობამომავალშიუნდაწარმართოსსუ
ლისკვეთებით, რომ არც ერთი სკოლამდელი
ასაკისბავშვიარდარჩესბაღისგარეშე.

10. განათლება: ადგილობრივ ბიუჯეტში
სასკოლოგანათლებისსისტემისხელშეწყობის
ღონისძიებებისინტეგრირება

საბიუჯეტო ნაწილში აუცილებელია გა
ვითვალისწინოთ ზოგადსაგანმანათლებლო
სკოლების მხარდაჭერა,  თუნდაც მიზერული
თანხებით.ესსაკითხიარუნდაიყოსამოვარ
დნილიადგილობრივიპოლიტიკიდანდაპრაქ
ტიკიდან. განსაკუთრებით  ზრუნვა სკოლი
დანგანთესილიმოსწავლეებისსოციალიზაცი
ისკუთხით.განთესვისმიზეზების,სოციალუ
რი პირობების შესწავლისა და მათი მინიმუმ
სკოლაში დაბრუნებისათვის ყოფითი მიზეზე
ბის აღმოფხვრის პარალელურად. ბიუჯეტში
გათვალისწინებულიუნდაიყოსღონისძიებები
სკოლებშისოციალურადსაშიშიდაავადებების
პრევენციის,ინფორმირების,ცხოვრებისჯან
საღიწესისპროპაგანდისმიმართულებით.

11.იძულებითგადაადგილებულიპირების,
მათ შორის ახალგაზრდების საზოგადოებრი
ვიინტეგრაციისადასოციალურიადაპტაციის
ხელშეწყობისპროგრამებისაუცილებლობა

საჭიროადამკვიდრდესაზრი,რომიგპთა
გამოუყენებელი სოციალური კაპიტალი აკ
ლდებაარამარტოიგპთემს,არამედმთელსა
ზოგადოებასდა,პირველრიგში,ადგილობრივ
სამოქალაქოინტეგრაციას. ამიტომიგპთემის
გაძლიერების, მათი სოციალური ადაპტაციის
პროცესი ადგილობრივი თვითმმართველობის
ფოკუსში უნდა აღმოჩნდეს, რისთვისაც საჭი
როაუფრომჭიდროკავშირიიგპთაორგანი
ზებულჯგუფებთანდადევნილთა სტრუქტუ
რებთან, ამ სოციალური კატეგორიის მიმართ
ადგილობრივი ზრუნვის პოლიტიკის განხორ
ციელებამათიხელშეწყობისპროგრამებისგა
ტარებისთვალსაზრისით. იგპ პირთა ადაპტა
ციადამათისოციალურიუზრუნველყოფაუნ
და გახდეს ხელისუფლების და საზოგადოების
ყოველდღიურიზრუნვისსაგანი.

12. ადგილობრივ პოლიტიკაში ნაციონა
ლურიუმცირესობებისმიმართზრუნვის,„მე
გობრობისსახლის“მუშაობისეფექტურობის
გაძლიერება
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კვლევების თანახმად, ნაციონალური უმ
ცირესობების სოციალური ჯგუფის პირველი
რიგისსაჭიროებადასაქმებაა,რასაცხშირად
ხელს უშლის ენობრივი ბარიერი. ადგილობ
რივიინტეგრაციისადადასაქმებისხელშესა
წყობადდღის წესრიგშიდგას ქართული ენის
შემსწავლელი კურსების, სპეციალური საგან
მანათლებლო ღონისძიებების მხარდაჭერის
საკითხი. ამ ჯგუფის ადამიანებმა უნდა იგ
რძნონ,რომისინიამსაზოგადოებისთანაბა
რუფლებიანიწევრებიარიან.

13. შშმ პირების სოციალურიდაცვისადა
მათისაზოგადოებრივიინტეგრაციისთვისმე
ტირესურსისგამონახვა

მიუხედავად იმისა, რომ ბათუმში არსე
ბობს რიგი პროგრამები შშმ პირებისათვის,
შესაძლებელიამეტიადგილობრივირესურსის
გამოძებნა მათი მხარდაჭერისთვის. საჭიროა
შეიქმნასსპეციალურიბაზაგანსაკუთრებული
საჭიროებების მქონე ადამიანებისთვის, რაც
მათიპიროვნულიდაპროფესიულირეალიზა
ციისშესაძლებლობებსგაზრდის.

14.მოხუცთაშინმოვლისპროგრამისკრი
ტერიუმებისდახვეწადაპროგრამისმონიტო
რინგისსისტემისდანერგვა

აღნიშნული კატეგორია არის ერთერთი
ყველაზემოწყვლადიადგილობრივსოციალურ
ჯგუფებს შორის. პროგრამის სპეციფიკურო
ბიდან გამომდინარე, დღის წესრიგში დგას
პერსონალის კვალიფიკაციის ამაღლების, გე
რონტოლოგიის, როგორც ხანდაზმულთა შე
სახებ მეცნიერების, გამოყენების საკითხი.
საქმიანობის ეფექტურობის მონიტორინგისა
დაშეფასებისსისტემისდანერგვა.განსაკუთ
რებული საჭიროებების მქონე ხანდაზმულთა
მოვლისთვისოჯახისწევრებისფულადიკომ
პენსაცია.

15. ადგილობრივი ბიუჯეტის შესახებ ინ
ფორმირებულობის, ანგარიშვალდებულებისა
და გამჭვირვალობის გაზრდა. ადგილობრივი
ბიუჯეტის, როგორც თანაბარი პასუხისმგებ
ლობისინსტიტუტისდანერგვა

ჩატარებული კვლევები ცხადყოფს, რომ
ხშირად მოქალაქეთა ჯგუფები არ ფლობენ
ინფორმაციას ადგილობრივი პროექტებისა
დაპროგრამებისშესახებ.მიუხედავადთვით
მმართველობის ცალკეული მცდელობისა, სა
ჯარო გახადონ საბიუჯეტო პროგრამების
მომზადებისდაგანხილვისპროცესი,სამოქა



19ლაქო სექტორი,  რიგი არასამთავრობო ორ
განიზაციებისგარდა,ნაკლებდაინტერესებას
იჩენსამპროცესშიმონაწილეობისადმი.ასევე
საკმარისი არ არის ბიუჯეტის შესრულების
სამოქალაქომონიტორინგიდამისიკვალიფი
ციურიდაექსპერტულიშეფასება.ამპროცე
სის უწყვეტობა და მასში ყველა სოციალური
ფენის ჩართვა უდევს საფუძვლად რეალურ
თვითმმართველობას, როგორც კოლექტიურ
პასუხისმგებლობას ადგილობრივი რესურსე
ბისსამართლიანგანაწილებაზე.

16.არსებულიშრომითირესურსებისშეს
წავლადაქალაქისსტრატეგიულიგანვითარე
ბისგეგმისშემუშავება,რომელშიცინტეგრი
რებულიიქნებაქალთადასაქმებისადაეკონო
მიკურიგაძლიერებისპროგრამები

ქალაქის შრომის ბაზრის, შრომითი რე
სურსების კვალიფიციური შესწავლა უზრუნ
ველყოფსკერძოსექტორისსწრაფზრდასდა
ქალაქის სტრატეგიული მნიშვნელობის რეა
ლიზაციას,რაცბათუმის,როგორცსაკურორ
ტოქალაქის,ეკონომიკურპოტენციალსმნიშ
ვნელოვნადგაზრდისდა,მისპარალელურად,
შექმნის ქალთა ეკონომიკური გაძლიერების
ახალშესაძლებლობებს.

17.ადგილობრივბიუჯეტშიოჯახშიძალა
დობისმსხვერპლთადახმარების,ძალადობის
პრევენციისღონისძიებებისჩართვა

საქართველოს კანონმდებლობით დღემ
დეარიყოგათვალისწინებულიადგილობრივი
ღონისძიებები ოჯახში ძალადობის შემთხვე
ვებზერეაგირების, მსხვერპლისდახმარების,
ძალადობისპრევენციისმიმართულებით (ბო
ლო პერიოდშიოჯახში ძალადობის გამოვლი
ნებებმა უკიდურესად საგანგაშო მასშტაბე
ბი შეიძინა. საუბარია ოჯახში ძალადობრივი
კონფლიქტებისშედეგადქალთაგახშირებული
მკვლელობებზე).

„ოჯახში ძალადობის აღკვეთის, ძალადო
ბისმსხვერპლთადახმარებისადადაცვის“და
ადგილობრივი თვითმმართველობის შესახებ
კანონებში შესული ცვლილებები ადგილობ
რივხელისუფლებასაღიარებსრეფერირების
პროგრამების სუბიექტად და აკისრებს შესა
ბამის პასუხისმგებლობას, რაც ადგილობრივ
ხელისუფლებას ავალდებულებს, აღნიშნული
მიმართულებით მჭიდროდ ითანამშრომლოს
ადგილობრივ არასამთავრობო ორგანიზაცი
ებთან, სოციალური მომსახურების სააგენ
ტოსთან, საგანმანათლებლო სტრუქტურებ
თან, სამართალდამცავ ორგანოებთან. პირ
ველრიგში,საჭიროაპრობლემისმასშტაბების
შესწავლა,რისკჯგუფების გამოვლენა,რათა
მოხდესსაჭიროგათვლა,რაფორმით,რარე
სურსებით უნდა ჩაერთოს ადგილობრივი ხე
ლისუფლებაპრობლემისმოგვარებაში.

ნაზი ფუტკარაძე, აჭარის ავტო
ნომიურირესპუბლიკისუმაღლესისაბჭოს
მოწვეულისპეციალისტი,გენდერულისა
კონსულტაციოსაბჭოსწევრი

საკრებულოს წევრი ვიყავი, როცა
გენდერული საკონსულტაციო საბჭოს
წევრობა შემომთავაზეს. მართალია, მე
ორე მოწვევის საკრებულოში არა ვარ,
მაგრამ ამას ხელი არ შეუშლია ისეთივე
აქტიურობით ვიმუშაო, როგორც ადრე.
საბჭოშიდავრჩი,ესჩემისურვილიციყო.
საშუალება მეძლევა, ახლოს ვიყო ხალ
ხთან და გავიტანო ის საკითხები, რომ
ლებიცმათთვისარისაქტუალური.მეაქ
თავსკარგადვგრძნობ,ამიტომაცყველა
სხვასაქმესგადავდებდასაბჭოსსხდომა
ზეაუცილებლადმოვდივარ.

დასანანია, რომ პროექტი მთავრდე
ბა, მაგრამ ამ მიმართულებით მუშაობა
უნდა გაგრძელდეს. საბჭომ ბევრ კარგ
საქმესჩაუყარასაფუძველი.რაცუფრო
მეტადვიქნებითშეკრულები,მითუკეთე
სი შედეგი გვექნება. ამიტომ არ მგონია,
რომ პროექტის დასრულებით საბჭოს
მისიაიწურება.ისმასალები,რომლებიც
საბჭოსგააჩნია კვლევებისათუ ერთობ
ლივი რეკომენდაციების სახით, კარგი
ნედლეულია,რისსაფუძველზეცმუშაობა
უნდაგაგრძელდეს.თუსწორადდავგეგ
მავთ,ყველაფრისგაკეთებაშეიძლება.
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პროექტისერთერთიმნიშვნელოვა
ნი კომპონენტი იყო თვითმმართვე
ლობასთანთანამშრომლობითპრო
ექტების თანადაფინანსება, რომელ
შიცსაბჭოსწევრები,საზოგადოების
სხვადასხვა ჯგუფთან პარტნიორო
ბით,აქტიურადმიიღებდნენმონაწი
ლეობას.
საპროექტოპერიოდისგანმავლობა
შიუკვე4ასეთიპროექტიდაფინან
სდა. თუმცა საბჭოს ეგიდით თვით
მმართველობისთვის წარდგენილი
პროექტების რაოდენობა გაცილე
ბითმეტიიყო.

„ბათუმისახალგაზრდები-
არაძალადობრივიკულტურისთვის“

ესპირველიპროექტიიყო,რომელიცფონ
დი„სოხუმისა“ დაბათუმისმერიისთანადა
ფინანსებით დაიწყო.  საბჭოს წევრები აცხა
დებენ,რომამპროექტითმათადგილობრივი
ახალგაზრდებისთვის  მიცემული პირობა შე
ასრულეს: ორიოდეწლისწინ ბათუმშიფონ
დი „სოხუმის“ პროექტი განხორციელდა და
ფორუმთეატრი ჩამოყალიბდა. მისი დასრუ
ლებისშემდეგპროექტისმონაწილეახალგაზ
რდები ითხოვდნენ, მუშაობის გაგრძელების
საშუალებამისცემოდათ.

მარიზა აბაშიძე პროექტის ერთერთი
ხელმძღვანელია.მისიინფორმაციით:

 პროექტში ჩართულია 6 სკოლა. ყველა
სკოლამ წარმოადგინა 55 მონაწილე. პროექ
ტის თემატიკა აქტუალურია, ახალგაზრდების
ჩართულობისხარისხიკიმაღალი.ვფიქრობ,
ამ პროექტს დიდი შემეცნებითი მნიშვნელობა
აქვს. აქტივობები ახალგაზრდებისთვის საინ
ტერესო და შთამბეჭდავია. ოქტომბერში და
გეგმილიაშემაჯამებელიფორუმი,სადაცყვე
ლასკოლისჯგუფიწარმოადგენსსიტუაციურ
სკეტჩსსხვადასხვათემაზეძალადობა,მავნე
ჩვევები(დამოკიდებულებები),პიროვნებათშო
რისიკომუნიკაციებიდასხვა.ახალგაზრდებმა
შეარჩიესთემები,რომლებიცსტკივათ,პრობ
ლემადმიაჩნიათ.ისინიხშირადგვანცვიფრებენ
მკაფიოდ ჩამოყალიბებული შეხედულებებით,
დაკვირვებებით, საღი მსჯელობით. თითქოს
არვუჩივითაქტივობებს,მოსწავლეთაჩართუ
ლობას,მაგრამკიდევერთხელდავრწმუნდით:
მსგავსი ინიციატივები აუცილებელია ახალ
გაზრდებისთვის.ვისარგებლებშემთხვევითდა
მადლობასგადავუხდიმხარდამჭერებსბათუ
მის მერიას და ფონდ „სოხუმს“. გავიმეორებ:
მსგავსიინიციატივებისმხარდაჭერაუნდაგა
ფართოვდეს.ერთეულიპროექტებისაკმარისი
არ არის. ახალგაზრდებს სჭირდებათ აზრთა
გაცვლა, დისკუსიები, ღირებულებათა გაცნო
ბიერებული არჩევანი. მათი სახითღირსეული
ცვლამოდის. ჩვენგანმხოლოდსაჭიროგარე
მოსხელშეწყობაასაჭირო...

ნათია კიკვაძე, პროექტის კოორდინატო
რი:ბათუმშიფონდი„სოხუმის“ფორუმთე
ატრის მიერ ჩატარებულ ტრენინგებს, შეხ
ვედრებს და ფორუმს დიდი გამოხმაურება
მოყვა ახალგაზრდების მხრიდან. პირველად
როდესაცშევედითსკოლებში,ახალგაზრდებს
გაცილებით სხვა წარმოდგენა ჰქონდათ ძა
ლადობასთანდაკავშირებით.პირველივეშეხ
ვედრების შემდეგ მათი დამოკიდებულება
იცვლებოდა, ინტერესი უღვივდებოდათ, რაც
შეიძლება ბევრი ახალგაზრდა დასწრებოდა
ფორუმთეატრისდისკუსიებს.იმდროისთვის
3 სკოლიდან იყვნენ მოსწავლეები შერჩეულ
ნი, მაგრამ  მონაწილეობის სურვილი უფრო
მეტმა გამოთქვა. ძალიან გაუხარდათ,როდე
საცფონდი „სოხუმისა“და  ბათუმის მერიის
მხრიდანახალიპროექტისდაფინანსებისშესა
ხებგაიგეს.მიუხედავადიმისა,რომსკოლებში
სასწავლოპროცესიდამთავრებულიიყო, მუ
შაობაინტენსიურადდაიწყეს.ფეისბუქგვერ
დიშექმნეს,მასტერკლასებიდატრენინგიჩა
ტარდა,სცენებიაარჩიეს...
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21მისასალმებელია,რომსხვადასხვასკოლის
მოსწავლეები ამყარებენ მეგობრობას, ერთად
მუშაობენსცენარებზედაეძებენგამოსავალს,
თურამშეიძლებაშეამციროსძალადობა...სა
ჭიროდადროულიასკოლებშიმსგავსიპროექ
ტების განხორციელება, რათა სკოლის ასაკი
დანვე მოხდეს მათი ინფორმირება. ახალგაზ
რდებისხვაკუთხითხედავენსაკუთართავსაც,
მეტინტერესს,სოლიდარობასიჩენენძალადო
ბის მსხვერპლის მიმართ. გარდა ამისა, ახალ
გაზრდებიჩაატარებენსაინფორმაციოშეხვედ
რებსსკოლებში,ასევესაკრებულოსდამერიის
წარმომადგენლებთან.გადაიღებენსოციალურ
რგოლებს.ახალიპროექტებისდაწერისდაგან
ხორციელებისსურვილიცუჩნდებათ.

სერგი მახარაძე, პროექტის  მონაწილე:
 „ფორუმთეატრი“ ერთერთი საუკეთესო
პროექტია იმ პროექტთაგან, რომლის მონა
წილეც ვყოფილვარ,რადგან არა მარტოთე
ორიულადვმსჯელობთპრობლემაზე,არამედ
ვცდილობთ,მოძალადის(რათამივხვდეთრა
ოდენ ცუდია), მსხვერპლის (წინააღმდეგობის
გაწევის უნარისდასაფასებლად) და ზოგჯერ
თვითმხილველის (სიტუაციის რეალურთან
უფრომისაახლოებლად)ტყავშიშეძვრომასაც.
ამ ყველაფერს ვუჩვენებთ საზოგადოებას და
ვცდილობთ მის გამოფხიზლებას. მოხარული
ვარ,რომამისშესაძლებლობამომეცა.

„საზაფხულოსკოლა
ახალგაზრდებისათვის-ბორჯომი2015“

„ახალგაზრდებისსამოქალაქოგანათლება
გენდერული კომპონენტების გათვალისწინე
ბით“  პროექტის ავტორების იდეა საბჭოს
თვის მიმზიდველი აღმოჩნდა და ახალგაზ
რდულორგანიზაცია „ა(ა)იპ აჭარისდებატე
ბისკლუბთან“თანამშრომლობაცდაიწყო.

 მოკლედ ორგანიზაციის შესახებ: „დე
ბატკლუბი“ ჩამოყალიბდა 2014 წლის ნოემ
ბერშიდაინტენსიურადშეუდგაპროექტების
განხორციელებას. ორგანიზაციის აქტიური
და მუდმივი პარტნიორია აჭარის სპორტისა
და ახალგაზრდობის საქმეთა დეპარტამენტი.
პირველი პროექტი, რომელიც კლუბმა განა
ხორციელა,იყოერთკვირიანი„ზამთრისსკო
ლაქობულეთი2014“თემაზე„საქართველო
დაევროკავშირი“,სადაცჩატარდატრენინგე
ბიდებატებში,ეფექტურპრეზენტაციაკომუ
ნიკაციაში,ასეველექციებიევროკავშირზედა
საქართველოს ევროინტეგრაციულ პერსპექ
ტივებზე.პროექტშიჩართულიიყო30მოსწავ
ლეაჭარისექვსივემუნიციპალიტეტიდან.

2015 წელს კლუბმა განახორციელა პრო
ექტი: „დებატების ტრენინგები აჭარის მუ
ნიციპალიტეტების სკოლების მოსწავლეები
სათვის“. ჩატარდა საპარლამენტო სტილის

მედეა კოპალეიშვილი, კვლევითი
ცენტრის მენეჯერი, გენდერული საკონ
სულტაციოსაბჭოსწევრი

წლების წინ ფონდი „სოხუმის“ ამომ
რჩეველ ქალთა კლუბის წევრი ვიყავი. მე
რე, როცა კლუბის მუშაობა განახლდა და
თან გენდერული საკონსულტაციო საბჭო
შეიქმნა, საბჭოს წევრობა შემომთავაზეს.
ასერომპირველიდღეებიდანაქვარ.მე
ვარაჭარაშიერთერთიკვლევითიორგანი
ზაციისხელმძღვანელი.ჩვენიკომპანიასა
ქართველოსმასშტაბითმუშაობს.ჩემისამ
სახურისპეციფიკურიადაალბათსაბჭოსაც
სჭირდებაჩემიგამოცდილება.

საბჭოს ყოველი სხდომა იმისთვის
არის, რომ ადამიანებს დაეხმაროს. ჩვენ
დავესწარითტრენინგებსგენდერულიბიუ
ჯეტირებისსაკითხებზე.საინტერესოთემა
იყო.ამსფეროშიუფროგავერკვიეთ.ამმი
მართულებით რომ მოხდეს ბიუჯეტის და
გეგმარება, ქალაქსაც წაადგება და მოსახ
ლეობასაც. მე მონაწილეობა მივიღე ბათუ
მისბიუჯეტისგანხილვაში,ერთერთისფე
როგამოვიკვლიეეკონომიკურიგანხრით.

მონაწილეობა მივიღე გენდერული სა
ჭიროებების კვლევაში. თავიდან ფოკუს
ჯგუფიჩავატარედევნილქალბატონებთან.
სიღრმისეულად რომ გავეცანი მათ პრობ
ლემებსა და საჭიროებებს, ძალიან მძიმე
შთაბეჭდილება მივიღე. შემდეგ შევხვდი
ქალბატონების შერეულჯგუფს  მრავალ
შვილიანები, მარტოხელები და სოციალუ
რადდაუცველები.

სოციალურდახმარებასთანდაკავშირე
ბით მე განსხვავებული აზრი მაქვს  ჩვენ
ადამიანებს ვუბიძგებთ გაზარმაცებისკენ.
ვფიქრობ,უნდაშევიმუშაოთპროექტებიდა
მათშევთავაზოთსამუშაო,შემდეგკისოცი
ალურიდახმარებამოვუხსნათ.

ჩვენი შეხვედრებით ბევრ ადამიანს მი
ვეცითმიმართულება.

ჩემი აზრით,ორი წლის მანძილზე საბ
ჭომკეთილიგავლენამოახდინამისწევრებ
ზეცდაიმათზეც,ვისთანაცმუშაობს.
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დებატების ტრენინგები ბათუმის უმაღლესი
სასწავლებლების სტუდენტებისათვის.  სულ
250ახალგაზრდამგაიარატრენინგები.ორგა
ნიზაციას დაგეგმლიაქვსმასშტაბურიდება
ტებისჩემპიონატიდადებატებისლიგა.

„აჭარის დებატების კლუბმა“  მერიის
„თავისუფალი ინიციატივების კონკურსში“
გაიმარჯვა და ფონდი „სოხუმისგან“ და აჭა
რის ახალგაზრდული დეპარტამენტისგან და
ფინანსებაც მოიპოვა. მათი საპროექტო იდეა
იყო ბორჯომში ათდღიანი ახალგაზრდული
საზაფხულოსკოლა,რომელიცარაფორმალუ
რი განათლების, მათ შორის გენდერული გა
ნათლების საკითხებს ეძღვნებოდა. პროექტი
„ბორჯომი2015“წარმატებითდასრულდა.

ახალგაზრდებმა იმუშავეს საინტერესო
თემებზე: გენდერი, ეფექტური კომუნიკა
ცია,ტოლერანტობა.მათთვისმნიშვნელოვანი
იყო  გენდერული საკითხები  გენდერული

განათლებისსაჭიროება,გენდერიდათაობები,
გენდერიდაძალადობა...

პროექტის შესახებ ორგანიზაციის ხელ
მძღვანელი,აკაკიგვიანიძემოგვითხრობს:

 პროექტში ახალგაზრდების შერჩევის
პროცესი მაქსიმალურად გამჭვირვალე იყო,
ხოლოღონისძიების შესახებ ინფორმაცია ნე
ბისმიერი მსურველისათვის ხელმისაწვდომი.
შევქმენით ინტერნეტაპლიკაცია, რომელიც
უნდა შეევსო ბანაკში მოხვედრის მსურველს,
აპლიკაციებისმიღებისშემდგომმოხდამონა
წილეებისშერჩევაგამოცდილებისადამოტი
ვაციის მიხედვით. მთავარი კრიტერიუმი იყო
სამოტივაციოწერილები.

პროექტისორგანიზატორებსშორისარყო
ფილაგუნდურობისადა კომუნიკაციის პრობ
ლემა.გუნდმაიმუშავამაქსიმალურადშეხმატ
კბილებულად და კოორდინირებულად. ეს გა
ნაპირობაიმანაც,რომშერჩეულიტრენერები
იყვნენთავიანთისაქმისპროფესიონალები.

ახალგაზრდებმა მიიღეს მათთვის საჭი
როგამოცდილება. ეფექტურიკომუნიკაციის,
პრეზენტაციის,ტოლერანტობისუნარებიმათ
აუცილებლად გამოადგებათ ცხოვრებაში, კა
რიერაში, საქმიანთუარაფორმალურურთი
ერთობებში. შედეგის მიღწევას ხელი შეუწყო
იმანაც,რომმონაწილეებიერთიკვირისგან
მავლობაშიერთადიყვნენქალაქგარეთ.

პროექტისგანმავლობაშიგაჩნდაუამრავი
ინიციატივა, მათ შორის ის, რომ თითოეული
მათგანისაკუთარსკოლაშიმოაწყობსშეხვედ
რებს და გაუზიარებს თანატოლებს ბანაკში
შეძენილუნარჩვევებს.

პროექტის მხარდამჭერებს (ფონდ “სო
ხუმს“,აჭარისსპორტისადაახალგაზრდობის
საქმეთა დეპარტამენტს, ქალაქ ბათუმის მე
რიას) ვეტყოდი: მოხარული ვართ,რომ ნდო
ბაგამოგვიცხადესდამივიჩნევთ,რომასეთი
ტიპის პროექტების მხარდაჭერა აუცილებე
ლია, რადგან იგი საშუალებას აძლევს ახალ
გაზრდებს, შეიძინონ მათთვის აუცილებელი
უნარები, გაიცნონ ერთმანეთი, შეიძინონ მე
გობრებიდათანამოაზრეებიდა,რაცყველა
ზე მთავარია, სახელმწიფოს აძლევს აქტიურ
მოქალაქეს,რომელიც ქვეყნის განვითარების
აუცილებელიპირობაა.

პროექტი-„სკოლამდელი
განათლებისსერვისისხელშეწყობა“

ფონდი „სოხუმისა“ და ბათუმის მერიის
თანადაფინანსება გენდერული საკონსულტა
ციოსაბჭოსმიერინიცირებულმამესამეპრო
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23ექტმაც მოიპოვა. საბჭომ პარტნიორად აქაც
ახალგაზრდულიორგანიზაციააირჩია.„საზო
გადოებრივიგანვითარებისაკადემიაც“ახალ
ბედაორგანიზაციაა,თუმცამისიწევრებისა
კუთარ სფეროში შემდგარი ახალგაზრდები
არიან.

ორგანიზაციის ხელმძღვანელი, შორენა
დოლაბერიძეგვიამბობს,რატომგადაწყვიტეს
ამპროექტისწარმოდგენადაგენდერულსაბ
ჭოსთანთანამშრომლობა:

 ბევრ მიზეზთაგან გამოვყოფდი ორ ძი
რითადს.პირველი,ესარისრეპუტაცია.ფონდ
„სოხუმს“,რომელთანაც საბჭომრეკომენდა
ცია გაგვიწია, არაერთი პროექტი აქვს გან
ხორციელებული საქართველოს მაშტაბითდა
პროფესიონალიზმის და გამოცდილების გარ
და,საზოგადოებაში,სხვადასხვასტრუქტურა
შიდიდინდობითსარგებლობს.

მეორე მიზეზი არის ფონდი „სოხუმის“
მხრიდან გამოხატული მხარდაჭერა და ურ
თიერთთანამშრომლობის სურვილი. მთელი
ამ დროის განმავლობაში, ყოველ კითხვაზე
ვღებულობდით ამომწურავ პასუხს, დროუ
ლადიყომოწოდებულისაჭიროდოკუმენტები.
ჩვენიორგანიზაციათავისპირველდამოუკი
დებელნაბიჯსმასთანპარტნიორობითგანა
ხორციელებს.

შემდეგ იყოის,რომჩვენს მიერწარდგე
ნილმა პროექტმა გაიმარჯვა „თავისუფალი
ინიციატივებისკონკურსში“დანდობამერია
მაცგამოგვიცხადა.პროექტიუკვედაიწყოდა
მალეაქტიურფაზაშიშევა.

სკოლამდელიგანათლებისსერვისისჩვენს
მიერ არჩეული შტრიხები საკმაოდ ინოვაცი
ურია  საქართველოში,  ახალია და განვითა
რებისადრეულპერიოდებსგადის.პროექტის
იდეაწარმოიშვაჩატარებულიკვლევებისადა
პირადიდაკვირვებებისსაფუძველზე,რადგან
თვალშისაცემიაშემეცნებითდააღმზრდელო
ბით პროცესში პედაგოგებისა და მშობლების
თანამშრომლობისდეფიციტი,აღზრდისპრო
ცესისგანოჯახისმამაკაცებისგაუცხოება.

ბაღის პერსონალისა და მშობლებისთვის
ჩატარებული ტრენინგებით პროექტი მნიშ

თეა ჯანჯღავა, ბათუმის საკრე
ბულოს სამდივნოს უფროსი, მრჩეველი
გენდერული თანასწორობის საკითხებში,
გენდერული საკონსულტაციო საბჭოს
წევრი

გენდერი არ იყო ჩემთვის ახალი და
უცხო თემა, მაგრამ საბჭოს წევრობამ
მომცა მნიშვნელოვანი გამოცდილება.
ფაქტობრივად,ჩვენორიმიმართულებით
გვიწევსმუშაობა:ვიმუშაოთარამხოლოდ
საზოგადოებისდამოკიდებულებისშესაც
ვლელად, პარალელურად ვაკეთოთ კონ
კრეტულისაქმეებიამცვლილებებისმისა
ღებადადგილობრივხელისუფლებასთან.

ორიწელიარარისძალიანდიდიდრო
იმისათვის,რომმოხვიდე,დაიმკვიდროსა
კუთარი ადგილი და მთლიანად შეცვალო
გენდერულიპოლიტიკაქალაქში.რათქმა
უნდა,ესასემარტივიარარის,თუმცასაბ
ჭომამმოკლედროშიმოახერხასაკუთარი
იმიჯისშექმნა.ის,რომსხდომებიტარდე
ბაიმდარბაზში,სადაცადგილობრივიხე
ლისუფლება იკრიბება და ხალხის პრობ
ლემებზემსჯელობს,ის,რომსაბჭოანგა
რიშგასაწევიძალაა,სერიოზულმიღწევად
მიმაჩნია.  ხელისუფლების მხარდაჭერის
გარეშე ეს ყველაფერი შეუძლებელია, ამ
მხარდაჭერის მოპოვება კი შეუძლებელი
იქნებოდა,რომ არა ყოველდღიური მუშა
ობა იმ ადამიანების მხრიდან, რომლებიც
საბჭოსშემადგენლობაშიარიანდაყოველ
გვარიფინანსურიდაინტერესებისგარეშე
იღვწიანსაერთომიზნისმისაღწევად.

ამორიწლისგანმავლობაშიშეიქმნასე
რიოზულისაინფორმაციობაზაგენდერუ
ლი მიმართულებით. საბჭოს მიერ გენდე
რულსაჭიროებებზე ჩატარებულმა კვლე
ვებმაგამოკვეთაქალაქშიარსებულისაჭი
როებები.ესხელსშეუწყობსხელისუფლე
ბას,რომგანსაზღვროსპრიორიტეტებიდა
ესყველაფერიბიუჯეტშიაისახოს.
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ვნელოვანწვლილსშეიტანსსკოლამდელიგა
ნათლებისსერვისებისგანვითარებაში.გარდა
ამისა,მოხდებაორივემშობლისადაბებიაბა
ბუებისჩართვასააღმზრდელოპროცესში.და
ბოლოს, აღსაზრდელებს განუვითარდებათ
საჭირო უნარჩვევები, მაგალითად, ბუნების
დაცვადასხვამრავალი.

პროექტში ჩაერთვებიან ადგილობრივი
კვალიფიციურიკადრები.ყოველმათგანსაქვს
შესაბამისი განათლება და სფეროში მუშაო
ბისმრავალწლიანიგამოცდილება.ამმხრივაც
პროექტიმნიშვნელოვანია,რადგანისუზრუნ
ველყოფსადგილობრივიკადრებისდასაქმებას
დაპროფესიონალთასამუშაოგუნდისშექმნას.

მედეა მიქელაძე, „მეგობრობის სახ
ლის“მენეჯერი,გენდერულისაკონსულტა
ციოსაბჭოსწევრი

ფილოლოგი ვარ. ვმუშაობდი სკოლაში,
საბავშვო ბაღში. ამჟამად ვმუშაობ „მეგობ
რობის სახლში“.როცა საბჭოს შესახებ გა
ვიგე, შეკითხვები გამიჩნდა: ხომ არ იქნება
ესსაბჭოსაბჭოსთვის,შეხვედრაშეხვედ
რისთვის. შეხვედრების შემდეგ რაიმე თუ
დარჩება?

ერთიწელია,თავადგავხდისაბჭოსწევ
რი.მასშემდეგვაკვირდებიდავხედავაქ
ტიურად მუშაობს, ტარდება საქმიანი, შე
დეგიანი,საქმეზემორგებულიშეხვედრები.
საინტერესოსახეებსვხვდები,თავდაჯერე
ბული გავხდი. ბევრი რამ შეიცვალა ჩემში.
პირველსხდომებსროცა ვესწრებოდი, იყო
აზრისტუდენტსრაშიჭირდებაგენდერუ
ლისაკითხებისცოდნა.ახლავფიქრობ,არა
თუ სტუდენტს, საბავშვო ბაღის ასაკიდან
უნდადაიწყოსგენდერულიაღზრდა.საბავ
შვო ბაღის ბიუჯეტი როცა დგება, გენდე
რული მიდგომა, გენდერული საჭიროებანი
გათვლილიუნდაიყოს.

საბჭომრომკვლევებიჩაატარა,რათქმა
უნდა, მეც ვმონაწილეობდი. გამოჩნდა,რომ
საზოგადოების დაკვეთა არის მთავრობის
მხრიდან ინფორმაციის დროული, საჭირო
დოზითმიწოდება.

კვლევების შედეგებმა კარგად აჩვენა,
რომ ინფორმაცია მარჩენალდაკარგულებზე
იშვიათია. ის, სოციალური დახმარების კუ
თხით, მარტოხელა დედას ვერაფრით ვერ
გაუთანაბრდა. ჩემთვისეს ძალიან მტკივნე
ულია,რადგან26წლისადავქვრივდი,2შვი
ლიგავზარდედაყოველთვისვგრძნობდიამ
ვაკუუმს.

ასევე გამოიკვეთა საზოგადოების მო
თხოვნა სამუშაო ადგილებთან დაკავშირე
ბით:არავისუნდა,უმუშევარიიყოსდახელ
გაწვდილი დადიოდეს. ქობულეთისა და ბა
თუმის მაგალითზე ვამბობ, თავმოყვარეობა
გენშიაქვთდაშეურაცხყოფილადგრძნობენ
თავს, როცა გამოუვალი სიტუაციაა, როცა
ესშვილს,ავადმყოფობასეხებადადახმარე
ბასითხოვენ.

კვლევებისდროსდაფიქსირდა,რომუნ
დაწახალისდესარაანაზღაურებადისამუშაო
 ავადმყოფის, მოხუცის მოვლა; სახელმწი
ფომ უნდა იზრუნოს ახალგაზრდა დედებ
ზე,რომლებიციძულებითოჯახისსარჩენად
საზღვარგარეთწავიდნენ.

საბჭოშიჩემიყოფნაშედეგიანია.თუსაბ
ჭოში არ ვიქნებოდი, ამ საჭიროებებს ვერ
გამოვიკვლევდი.ყველასამსახურიარწვდე
ბა ასეთსაკითხებს. ეს ყველაფერი ჩემთვის
დამატებითიშრომაცარისდაგამბედაობაც.
მართალია,მეარხელმეწიფებამათიდახმა
რება, მაგრამ ვცდილობ, შუამავლის როლი
შევასრულოინფორმაციამივიტანოიმკა
ტეგორიამდე,ვისაცესჭირდება.

ახლათავსრამდენადმეაღმატებულმოქა
ლაქედვთვლი,რომელსაცშეუძლიამეტისა
მოქალაქოაქტივობა.გულიმწყდება,რომსექ
ტემბრისბოლოსპროექტისვადაიწურება...
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25პროექტზე მუშაობის პროცესში და, ზო
გადად,საკრებულოსსხდომაზეგანხილვამდე,
შეხვედრები გაიმართა დარგის სპეციალის
ტებთან. მივიღეთ პროფესიული შეფასებე
ბიდა აღინიშნა,რომ პროექტი აქტიური, მი
საღები და მოსაწონია. პროექტის შედეგად,
თვითმმართველობის მხარდაჭერითა და  მის
სტრუქტურებთანმჭიდროთანამშრომლობით
ქ.ბათუმის10საბავშვობაღშისანიტარული,
ასაკობრივი ფსიქოლოგიისა და ფიზიოლოგი
ის,გენდერულიგანათლებისკუთხითცოდნას
აიმაღლებს  60  პერსონალი და 90 მშობელი.
კვალიფიკაციის მიღების საშუალება ექნებათ
ამ სფეროში სამსახურის მაძიებელთ (ვიცით,
რომქალაქშიინტენსიურადმიდისსამზადისი
ახალიბაღებისგამართვისათვის).

ეკოლოგიური განათლების, ეკოლოგიური
კულტურისუზრუნველსაყოფადსპეციალური
გაკვეთილებით, 1 თვის განმავლობაში 10 სა
ბავშვობაღში 200  აღსაზრდელი შეისწავლის
მცენარეთა მოვლას, ჩამოუყალიბდებათ ეკო
ლოგიურიკულტურა(კონკურსი„ჩვენიეკო
კუთხე“გამოავლენს საუკეთესოეკოლოგიუ
რიგანათლებისმქონეჯგუფს).

საზოგადოება ფართოდ იქნება ინფორმი
რებული განხორციელებულ ღონისძიებებზე.
მიგვაჩნია, რომ პროექტი სკოლამდელი გა
ნათლების სერვისში იქ მომუშავე პესონალის
გარდა აღსაზრდელების მშობლებსაც აქტიუ
რად ჩართავსდა შემეცნებითიდა აღმზრდე
ლობითი პროცესის გამთლიანებას, მშობლე
ბისა და პედაგოგების თანამშრომლობას, აღ
ზრდაშიგენდერულიკომპონენტებისშეტანას
შეუწყობსხელს.პროექტშიარისინოვაციური
ელემენტი„მამებისადაბაბუებისკლუბი“.ამ
ტიპისკლუბიქუთაისშიარსებობსდამისიგა
მოცდილებაძალიანღირებულია.ესმომავალ
ში ჰარმონიული პიროვნებების ჩამოყალიბე
ბისსაწინდარია.

მოზარდთასქესობრივ-ასაკობრივი
დაგენდერულიაღზრდისსაკითხები

(დამხმარესახელმძღვანელო
პედაგოგებისადამშობლებისთვის)

ამეტაპზე,მიუხედავადპროექტისმიმართ
ინტერესისა, ადგილობრივმა ხელისუფლებამ
მისი ფინანსური მხარდაჭერა ვერ მოახერხა,
თუმცა ინტენსიურად მიმდინარეობს მოლა
პარაკებებიუნივერსიტეტთანდა სხვა შესაძ
ლებლობებისგამონახვაპროექტისმხარდაჭე
რისათვის.

პროექტსაკადემიურიწრეებისწარმომად
გენელთა პარალელურად რეკომენდაცია გა
უწიაგენდერულმასაკონსულტაციოსაბჭომ:
„პროექტისერთერთყველაზემნიშვნელოვან
კომპონენტად მიგვაჩნია სამეცნიეროპოპუ

ლარული მეთოდური სახელმძღვანელო, რო
მელზედაც იმუშავებენ დარგის გამოცდილი
სპეციალისტებიდასამეცნიეროწრეებისწარ
მომადგენლები.სახელმძღვანელოთავსმოუყ
რის მოზარდთა ასაკობრივი ფიზიოლოგიისა
დაფსიქოლოგიის,სანიტარულჰიგიენურიდა
გენდერული განათლების კუთხით არსებულ
აკადემიურ ინფორმაციას, რაც შეავსებს იმ
დეფიციტს, რომელიც არის საგანმანათლებ
ლო დაწესებულებებში მსგავსი ტიპის გამო
ცემების კუთხით, სასარგებლო იქნება მშობ
ლებისთვის, პედაგოგებისათვის, საკითხით
დაინტერესებული პირებისთვის“. პროექტის
მეორეკომპონენტიასაინფორმაციოსაგანმა
ნათლებლოშეხვედრები.

მეთოდური სახელმძღვანელოს კონცეფ
ციაპროფესორმარამაზსურმანიძემგაგვაც
ნო:„რამდენიმეწლისწინმასმედიაშიახსენეს
მოსწავლეთაასაკობრივსქესობრივიაღზრდა.
ავტორსისეთიქოქოლადააყარეს,ალბათახ
ლაცნანობს,„რამმათქმევინაო“.არადა,ყვე
ლაცივილიზებულქვეყანაში,ჯერკიდევმე19
საუკუნიდანპედაგოგიურანსამედიცინოდახ
მარებისპროგრამებშიშეტანილიაასაკობრივ
სქესობრივიაღზრდა.

ზოგიამთემასპრიმიტიულადგანიხილავს
დაფიქრობს,რომესპროგრამებიგულისხმობს
სექსუალურიურთიერთობებისსწავლებას.ეს
არ არის სწორი. სქესობრივი აღზრდა ბაღის
ასაკიდან იწყება, როცა, მაგალითად, ბავშვს
ვუხსნით ყვავილის დამტვერვაგამრავლებას,
შემდეგ  ბუნების, ზოოლოგიის, ანატომიის
სწავლებისას ასაკობრივად შესაბამის საკი
თხებს.ასერომსკოლისდამთავრებისშემდეგ
მოზარდიმზადაადამოუკიდებელიცხოვრები
სათვის,თანაცმანძალიანკარგადიცის(ყვე
ლაშემთხვევაში,უნდაიცოდეს),რაშეიძლება
მოყვესშემთხვევითსქესობრივკავშირს(ვენე
რიულიდაავადებები,შიდსიდასხვ.).იცისაგ
რეთვე,რაპასუხისმგებლობაეკისრებაშეუღ
ლებისშემდეგ(ბავშვისგაჩენა,მასზეზრუნვა,
ოჯახისრჩენადაა.შ.).

თუ ეს სისტემა გამართულად იმუშავებს,
მშობელს ერთი დიდი საფიქრალი მოაკლდე
ბამისიშვილისკოლაშიმიიღებსარამარტო
აკადემიურ განათლებას, არამედ იგი მოწეს
რიგებულ,კულტურულდასაზოგადოებისათ
ვისსასარგებლოადამიანადგაიზრდება.

მშობლების,განსაკუთრებითდედისერთ
ერთიდიდი საზრუნავია მოზარდისთვის მავ
ნე ჩვევების თავიდან აცილება: მოწევა, ალ
კოჰოლიზმი,ნარკომანია.ამჩვევებისმავნებ
ლობაზე აქ საუბარი ზედმეტად მიმაჩნია, მე
მხოლოდ მათ მიმართ პრევენციულ ზომებზე
ვისაუბრებ. ერთადერთი გამოსავალია მავნე
ჩვევებზე ბავშვის ყურადღების გამახვილება
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უმცროსიასაკიდანვე.შესაძლებელია,საკითხი
ჩავრთოთ ასაკობრივსქესობრივი აღზრდის
პროგრამებში.რაცუფროკარგად,შთამაგო
ნებლად და დამაჯერებლად ჩავატარებთ ამ
მუშაობას,იგიმეტეფექტსმოგვცემს.

კარგად ორგანიზებული ასაკობრივსქე
სობრივი აღზრდის პირობებში მოზარდი
აღარცგაიხედავსსიგარეტისადანარკოტიკე
ბისკენ,ფიქრადაცარმოუვამათიგამოყენება.

სკოლაში მავნე ჩვევების წინააღმდეგ
ბრძოლის და სანიტარულსაგანმანათლებლო
მუშაობის ფართოდ გაშლა აღარ ხერხდება
იმისგამოც,რომ სკოლებს აღარჰყავს სამე
დიცინოპერსონალი.როცაჰყავდათ,მაშინაც
არიყოსრულყოფილი,ამიტომამსაქმესკის
რულობდა სანიტარული განათლების სახლი,
რომლის მთავარ ფუნქციას წარმოადგენდა
სკოლებში (და სხვა ორგანიზებულ კოლექ
ტივებში) ლექციების, საუბრების ჩატარება,
თვალსაჩინოების გამოფენა, კინოფილმების
ჩვენება,ტელელექციებისგამართვა,დისკების
დარიგება...

ხომ არ დადგა დრო, ხელისუფლებამ იზ
რუნოსსანიტარულიგანათლებისსახლისშექ
მნაზე, თავის თავზე აიღოს მისი შენახვა და
უზრუნველყოსმოსახლეობაშიპირადიდასა
ზოგადოებრივიჰიგიენისწესების, საშიშიდა
ავადებებისთავიდანაცილების,მავნეჩვევებ
თანბრძოლისწესებისპოპულარიზაცია?

ვფიქრობ, ეს მომავალი განსჯის საგანი
უნდაგახდეს.

კიდევ ერთი საკითხი, რომელიც სადღეი
სოდარანაკლებყურადღებასიმსახურებსდა
რომლისსწორიმიწოდებაუმნიშვნელოვანესია
მოზარდებისა და მათ აღზრდაში მონაწილე

მხარებისათვის: ეს არის გენდერული განათ
ლებისსაკითხები,გოგონებისადავაჟებისურ
თიერთდამოკიდებულებები, სტერეოტიპები,
საზოგადოების მოლოდინები და დამკვიდრე
ბულიკლიშეები,რასაცგენდერულროლებს
ვეძახით.

ზემოთქმულ ნაკლოვანებებს ერთგვარად
შეამცირებს მოზარდთა ასაკობრივსქესობ
რივი და გენდერული  აღზრდის საკითხების
დამხმარე სახელმძღვანელო, რომელიც  გა
მოადგებათ,როგორცმშობლებს,ისეპედაგო
გებსდასკოლისექიმებს“.

„თვითმმართველობისგენდერული
განათლება“

ეს შედარებითპატარა პროექტიცგენდე
რულისაბჭოსეგიდითხორციელდება.ისინი
ცირებულიიყოსაკრებულოსადამერიისგენ
დერულიდაშშმსაკითხთამრჩევლებისმიერ
დაფონდი „სოხუმისა“დათვითმმართველო
ბისპარტნიორობითიქნამხარდაჭერილი.

პროექტისამოსავალიიყოსაჭიროებაგენ
დერული განათლების, გენდერული საკანონ
მდებლო ბაზის, მათი აღსრულების მექანიზ
მების, თვითმმართველობის კომპეტენციის
ირგვლივინფორმირებისკუთხით.გარდაამი
სა,ფონდ„სოხუმსა“დასაკრებულოსშორის
გაფორმებული მემორანდუმი ითვალისწინებს
თვითმმართველობის პერსონალის გენდერუ
ლი განათლების ხელშეწყობას, რისი პოლი
ტიკურინებაცადგილობრივიხელისუფლების
მხრიდანარსებობს.

ჩატარდებატრენინგების2ციკლი,რომე
ლიც მოიცავს ადგილობრივი ხელისუფლების
ორივეშტოს,როგორცაღმასრულებელს,ასე
ვე საკანონმდებლოს, ტერიტორიული ერთე
ულების, ამხანაგობების  წარმომადგენლებს,
თემისაქტივისტებს.

პროექტში ჩართულნი არიან საქართვე
ლოს ახალგაზრდა იურისტთა ასოციაციის
ბათუმისფილიალისწარმომადგენლები,რომ
ლებთანაცგენდერულსაბჭოსდიდიხნისპარ
ტნიორობააკავშირებს.

როგორც გენდერული  საკონსულტა
ციო საბჭოს წევრები აცხადებენ, აღნიშნული
პროექტებითვითმმართველობასთან მჭიდრო
თანამშრომლობის საფუძველიდა საბჭოს სი
ცოცხლისუნარიანობის ერთერთი ძირითადი
მაჩვენებელია.

[fseyf ujuef
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„ძალადობის პირველივე ნიშნისგამოჩე
ნისთანავექუჩის,სახლის,ამხანაგობისწარ
მომადგენლებმაგანგაშისზარიუნდაჩამოჰ
კრან,რათაძალადობამუფრორთულისახე
არმიიღოს“.

„ჩვენი ბიუჯეტის სიმწირის მიუხედავად,
უნდამივაღწიოთ,რომსახელმწიფომაანაზღა
უროს იმ ადამიანის (ქალი, კაცი) შრომა, ვინც
ოჯახშიუვლისმოხუცსდაავადმყოფს“.

„აუცილებელია ქალებზე
გავრცელდეს ის შეღავათები,
რომლებიც მისთვის აუცილე
ბელიაორსულობისდაბავშვის
ძუძუთიკვებისდროს.

„უპრიანიიქნებოდა,სამივიცემე

რიდან ერთერთი ქალი ყოფილიყო.

ამით მეტ მოტივაციას და სტიმულს

მივცემდით ქალებს. პრობლემებს

ქალი და კაცი სხვადასხვანაირად

ხედავს და ეს განსაკუთრებით ჩანს

ბიუჯეტისგანაწილებისდროს“.

 „გენდერული ჯგუფების, შშმ პირების,
განსაკუთრებით ახალგაზრდების განათლე
ბისდაინტელექტუალურიგანვითარებისთვის
ბიუჯეტი ითვალისწინებს საკმაო თანხებს.
მთავარიადაწესდესკონტროლიამთანხების
მიზანშეწონილად ხარჯვაზე და, საჭიროე
ბისშემთხვევაში,მოხდესმათიკორექტირება
(შემცირება,მომატება)“.

„რაც სქოლიოზის პროგრამაში
თანხა დაიხარჯა, იმით ერთი სა
ცხენოსნო სკოლა რომ შეექმნათ,
რომელიცძალიანკარგადუმკლავ
დება ამ დაავადებას, უფრო ეფექ
ტურიიქნებოდა.არსებულიპროგ
რამებიერთჯერადიადამუდმივად
მეორდება. ეს ჰგავს სიტუაციას,
როცა ვირუსი გვაქვს და მკურნა
ლობის გარეშე მხოლოდ ნიღაბს
ვიკეთებთ გავრცელების თავიდან
ასაცილებლად”.

„არის უამრავი ფართი ქალაქში
და ამ ტერიტორიებით არავინ ინ
ტერესდება. ხომ შეიძლება მერიამ
გადასცეს ეს ფართები სხვადასხვა
სოციალურ ჯგუფს? შეიძლება გა
კეთდეს სოციალური საწარმოები,
სადაც დასაქმდებიან სხვადასხვა
ჯგუფისწარმომადგენლები“. „ბათუმში ხშირია ბრონქიალური დაავა

დებები. ამისთვის აუცილებელი არ არისდაა
ვადებულის ბაკურიანში წაყვანა. ჩვენ გვაქვს
ბეშუმი, გომარდული, რომლებიც არანაკლებ
ეფექტურია. იქუნდა მოეწყოს შესაბამისი ინ
ფრასტრუქტურა. ბათუმისა და შუახევის მუ
ნიციპალიტეტებმა უნდა შექმნან ერთობლივი
ბაზა.უნდაიყოსპროგრამები,რომლებიცშშმ
პირებსანცერებრალურიდამბლითდაავადე
ბულებსმისცემსსაშუალებას,გაიარონსარეა
ბილიტაციოკურსებიმთაში“.

საზოგადოებრივი თავშეყრის ად
გილებში უნდა აღვადგინოთ დედათა
დაბავშვთა,აგრეთვექალთაჰიგიენის
ოთახები“.
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